
Petek, 16. februarja 1990.

GOBAVEC Vsi delamo po svojih močeh in tisto, 
kar najbolj znamo!

JEMAVEC Delate figo!
GOBAVEC Mi tudi ne moremo kaj dosti skakati 

naokrog, da nas bodo ljudje po zo
beh nosili - meni že ni do tega, da bi 
me opravljali.

JEMAVEC Jaz hočem samo to, da bi živeli v mi
ru in slogi, če že ne moremo v ljube
zni in prijateljstvu.

DAJAVEC Če je tvoje hotenje v resnici takšno, 
te moram opozoriti, da ga s svojimi 
dejanji nič ne dokazuješ.

GOBAVEC Nočem biti pristranski, toda prosim 
te, mar ne vidiš, ljuba moja, da tudi 
mi delamo po svojih močeh!

DAJEVEC In če misliš, da te izkoriščamo, nam 
povej takrat, kadar te prosimo, da 
kaj opraviš, ne pa, da kar obstojiš, 
kar naenkrat, in izbruhneš in vpiješ 
nad nami!

GOBAVEC Saj smo prijatelji, anede?
(Grenki sadeži pravice)
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(...)

SONJA 
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Saj spim. 
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SONJA
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SONJA
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Ne morem spati. Ves čas me budi 
eno šumenje, ko da bi od nekod te
kla voda, in zraven je občutek, da je 
voda umazana to me budi iz tega 
polspanja, čisto se predramim, čisto 
budna sem, zaznam Radovo neslišno 
dihanje, zaznam svežo posteljnino, 
začutim svojo mehko, od spanca ma
lo vlažno kožo, in je že skoraj mir, 
ko nenadoma natančno vem, da 
umazana voda je tekla in da me je 
poškropila po obrazu. Vem, da ni ta
ko, in se moram iti vseeno umit v 
kopalnico, in si ne upam iti takoj na
zaj ležat, da se ne bi ponovilo in da 
ne bi naposled dobila občutka, zju
traj, ko bi rada spala še pa še, da že 
vso noč hodim k vratom, jih ko v 
tatvini odpiram, natiho natiho zapi

ham za seboj in se umivam in umi
vam in praskam kožo... Tudi če se 
zjutraj ne morem spomniti, a sem res 
šla ponoči kaj ven, imam občutek, 
da sem kar naprej hodila in hodila. 
Včasih - ko da bi hodila po kakšnem 
tujem stanovanju. Zdajle sem ravno
kar spet legla in ležim in mi že po
staja normalno toplo, oči imam zapr
te in se zgubljam, počasi, in počasi 
odhajam... Ravno zdaj bom morala 
spet vstati! Voda... v kopalnici pa tu
di ni čista. Zdaj končno spim. Z ma
no se za hipec nič ne dogaja. Potem 
pa spet pride šumenje, kot pribito 
Takov krogih." V tem sem sama. Te
ga uti nobena mama pa nob.n mož 
ne more odvzeti. Ko da sem lagala. 
(...) Ko da sem lagala. Samo*to.
Nisi mi zmerom vsega povedala.
Vse sem ti povedala. Nobene skriv
nosti nimam pred tabg.
Saj vem: vse si mi povedala. Saj mi 
tudi nimaš kaj skriVati.

Si zaspan?

Si dobro odet?
Zavil sem se v odejo, dobro mi je. 
Spiš?
Spim. Dober je, čvrst je, spanec; saj 
vendar nisem lagala.
Nisi lagala?
Nisi moj lastnik. Zapomni si: nisi me 
kupil.
Nisem, nisem. Pa saj tudi nisi lagala. 
Nisem, seveda ne; zato pa ne vem, 
od kod ta voda! Jo slišiš?
Voda? Pa res! Škropi te, pazi! Mene
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pa ne škropi. Saj nisem lagal.
Jaz pa sem lagala.
Postelja nedotaknjena.
Pa saj vendar nisem lagala.
Voda te škropi. Mokra boš. Saj te 
nisem kupil.
Spiš?
Mimo spim. Ne lagal nisem ne res
nice z obema rokama in tisoč prazni
mi besedami prikrival.
Nisem lagala.
Jaz spim? Spiš? Si dobro odeta? 
Spiš?
Spim, spim, odeta sem. - Spim.

režija..........................................................................ZVONE ŠEDLBAUER
dramaturgija..................................................................... IGOR LAMPRET
scenografija  .......................................................................JOŽE LOGAR
kostumografija............................................................ZVONKA MAKUC
tonski efekti ............. .........................................................BORUT LESJAK

JOŽE JELENC

igrajo
trije bratje Oton, blizu 45 let....................................... TINE OMAN

Vojko, kakšnih 34 let....................... .. IVAN GODNIČ ■
Gregor, kakšnih 30 let....................MATJAŽ VIŠNAR

sestra Cveta, kakšnih 37 let................... BERNARDA OMAN
njen mož Rado, kakšnih 37 let...................... PAVEL RAKOVEC
Vojkova žena Tatjana, kakšnih 26 let........................JUDITA ZIDAR

inspicien: .Marko Koren /tehnika U.rrne Grašič. Simon
petalka Milada Varacha /luč Drago Cerkovnik/ rek vizi ter Janež 
Plevnik /garderoba Nataša Sajovic, Nina Martelj/

Pri opremi predstave sta pomagali podjetji Fructal Ajdovščina in Peko Tržič.

(Brucka ali Obdobje prilagajanja)

MARICA (je) Je kruh lepo zapečen? Je prema
lo, je preveč zapečen? Ne vem. Je 
kruh zarečen? Je urečen? Utečen. Je 
pretekel. Je stekel. Je kruh steklo, je 
jeklo... Je kmh baker. Je kruh kruh? 
Kako se to piše? Naj pišem v črkah 
ali v tihih ženskih namigih? Kako je 
prav? Je moje življenje ljubezen? Je 
kopmenje bolezen? V nobeno pravi
lo nisem gotova. Sem mlada in ne
umna. Sem mlada in razumna. Bre
zumna. Pogumna. Nimam volumna. 
Nimam hiša. Nimam več kruh. A je 
bil kruh a je bil strup. Je pojeden, je 
použit. Ne maram mačeha. Je prav 
petnajst a sedeminštirideset? "Žvečil 
je tobak in ves čas bzikal predse." 
"Pil je čaj." "Natočil je vino." "Nato
čil je vina." "Natočil je vinu." Bolna 
sem, pona sem, žolna sem. Kaj sem, 
kdo sem.

VIDIC (pride s flašo) Kako je, hčerka?
MARICA Ah. študiram.
(Pravopisna komisija)

BRUMNOVA (z nakupov) U, kako je vroče, a 
ne, gospodična? Pa sploh - a junij 
že spada pod poletje? Katera 
oblast ima junij čez? Že dolgo ča
kate? Če dolgo čakate, kmalu pri
de. Vi se najbrž ne spomninjate 
tramvaja? Tukajle je vozil. Cin- 
gljal je. Takole, (strese z glavo) 
Potem so ga ukinili. Zdaj že dol
go ne vozi. Zelo dolgo. Še pravi, 
kmalu pride. Zelo kmalu, (odhiti)

MARICA (čez hip za njo) Kdo pa ste vi?
(Pravopisna komisija)

ANITA (Eriku) Vi ste bili potemtakem zad
njič tisto noč?
Da, jaz sem bil.
Ki sle mi natresli pred prag polno 
košaro zver i, da mi jt zjutraj zdrsni-, 
lo na n/iftov»'ognjeni sluzi?
In jaz, ki sem prinesel skromni dar v 
vaš vodovod: da so vas pikale, kadar 
ste se tuširali, kadar pa pili vodo, 
sladko pokljale na nebu ust.
Vi ste mi potemtakem uvezli njihovo 
migotanje na temotne rjuhe?
Njihova semena sem ukradel v puh 
vaših blazin, da so zasužnjile še vaše 
proste sanje...
Se kakor v navihani igri lovile v ne
jasne, nezmagljivo mameče podobe 
na robu budnosti...
In kadar ste se trudni vračali iz po
poldanske izmene skoz grdo noč in 
so vam v glavi še drdrali tkalski stro
ji - jaz sem bil, kdor vas je v imenu 
južnega vetra nalahno prijel okoli 
ramen, jaz sem bil, kdor vas je hotel, 
ko ste se vrnili v svoj grenki dom, in 
moža razveseliti s šumečo nagaji
vostjo... a vendar zmogel samo za
jecljati, da ste grenko pomislili: 

ANITA + ERIK "Venomer nerganje in krivica, 
prekleto delo in umazana duša!"

ERIKA
ANITA

ERIK

ANITA

ERIK

ANITA

ERIK

Milan Jesih, rojen 1950. Piše pesmi in igre za gledališ
če, radio in televizijo, prevaja za gledališče.

GLEDALIŠKE PREDSTAVE
1969 Žlahtna plesen Pupilije Ferkeverk (soavtor), 

Skupina 443
1969 Pupilija, papa Pupilo pa Pupilčki (soavtor). 

Gledališče Pupilije Ferkeverk
1973 Limite (soavtor), EG Glej, Ljubljana
1974 Grenki sadeži pravice, EG Glej, Ljubljana 
1974 Vzpon, padec in ponovni vzpon zanesene

ga ekonomista, SNG Drama, Ljubljana
1976 Brucka ali Obdobje prilagajanja, EG Glej, 

Ljubljana
1978 Gulliver, velik in majhen, SMG, Ljubljana •
1984 Pravopisna komsija, SLG, Celje
1985 Triko, SNG Drama, Ljubljana
1986 Afrika, Gledališče čez cesto, Kranj
1987 Ptiči, MGL, Ljubljana
1990 En sam dotik, Prešernovo gledališče, Kranj

TELEVIZIJSKE IGRE

1982 Brucka 
1985 Pepelnica 
1988 Nasmehi

7/W/<?c

"TARTUFFE" PREDLAGAN ZA SARAJEV
SKI MESS
Republiški selektor MESSa Peter Božič je za pomembni jugoslovanski gle
dališki festival predlagal uprizoritev našega gledališča komedijo Tartuffc J. 
B. Moliera. Tartuffa je z našim ansamblom, okrepljenim z gosti, kot otvorit
veno predstavo letošnje sezone režiral Matjaž Zupančič.

PREŠERNOVO GLEDALIŠČE MED GLE
DALIŠČI OSEMDESETIH LET
Ob koncu lanskega leta je Delo izvedlo anketo o najpomembnejših umetni
ških dosežkih osemdesetih let. Gledališka kritika Andrej Inkret in Jernej No
vak sta med najpomembnejše dosežke desetletja "uvrstila" tudi predstavo 
Prešernovega gledališča (Rudi Šeligo: Svatba).

Milan Marinič novi direktor PG
S 1. januarjem 1990 je direktorske posle našega gledališča prevzel Milan 
Marinič. Glavnina njegovega dosedanjega dela je bila vezana na kulturno 
umetniško področje. Prejšnji direktor PG Jakob Kurat, ki je na tem mestu 
"vzdržal" 15 let, ostaja v našem kolektivu. Obema želimo na novih delovnih 
zadolžitvah obilo uspeha.

PG v lanskem letu
V letu 1989 je bilo v Prešernovem gledališču 146 gledaliških predstav (108 
predstav PG in 38 gostovalnih predstav), ki si jih je ogledalo več kot 30.000 
gledalcev. Poleg predstav je bilo še 48 drugih različnih prireditev.

Prešernovo gledališče Kranj, Gledališki list Št. 5
urednik:............................................................................................................. Matija Logar
oblikovanje:........................................................................................................Igor Pokom
oblikovanje plakata:...................................................... .......................................Jože Logar

RADIJSKE IGRE, krstne izved
be
1980 Brucka (priredba)
1982 Tovariš Peter (priredba)
1984 Ljubiti
1985 Koloratura
1985 Večerja s pismom
1986 Stevardesa
1986 Globoko jeseni
1987 Črepinje
1987 Še zmeraj ptiči
1988 Mora radijskega jutra

KNJIGI IGER
1978 Grenki sadeži pravice
1989 Premi govor

KNJIGE PESMI

1972 Uran v urinu, gospodar!
1974 Legende 
1976 Kobalt 
1980 Volfram 
1985 Usta 
1989 Soneti
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EN SAM DOTIK

ZUNAJ IN ZNOTRAJ 1
GREGOR: Rad bi se je dotikal, ko sovraži, 

da bi me tresel njen studeni gnus.
EN SAM DOTIK Milana Jesiha je napisan izvr

stno, zaradi mojstrskega obvladovanja preskokov iz 
zunanjega v notranji govor, zaradi virtuoznosti jezi
ka, ki s svojim ritmom omogoča napeto dogajanje 
in v številnih premolkih razkriva vzdušja in odnose 
med osebami, ki nastopajo v tem melodramskem 
pastišu: med Cveto, žensko brez humorja, ki misli, 
da je odljudna; njenim možem, Radom, zapeljiv
cem in ribičem; najstarejšim bratom Otonom, ki bi 
rad sanjal smisel — in ležečnikom, ki nikoli ne reče 
ne ja ne ne; ter najmlajšim bratom, ki se je, tako kot 
Oton, brezupno zatreskal v Tatjano, mlado ženo 
njunega drugega brata Vojeta, v lepotičico, ki Gre
gorja zasovraži na prvi pogled.

V tem spoju zunanjega in notranjega, se igra za
čne v banalnem, vsakdanjem govoru, ki ga le tu in 
tam preseka notranji govor, navržen »nekako mi
mogrede«, »v srednji, nejasni legi«, kot nekdanji: 
»vstran« in »zase«, kot glasno izrečena misel in ob
čutje, kot odlomek iz notranjega monologa, kot ti
sto, kar nezadržno privre iz globine na površino.

Lahkotna poplava zvokov, in nesmislov, zba
danj, hvalisanj in fingiranih jezikovnih prepirov, ki 
zaprasketajo na površju, se v sprenevedanju spre- 
ninja v nastopaško »pruduciranje« za Tatjanino na- 
clonjenost, kasneje pa v odpovedovanje pri Cveti, v 
utajevanje pri Gregorju, v njegov molk, da ne bi 
ričal, in na koncu, v Otonovo odpoved Tatjani. Iz 
rijaznega nagovora se prelevi v mržnjo, ki jo Tatja- 

zazna na začetku pri Cveti (Vidim, da znaš biti 
jsja, če mrziš), v Tatjanino mržnjo do Gregorja, 
ržnjo na prvi pogled, ki ga dokončno vsrka v bre- 
ipno ljubezen.

Notranji monologi vrtoglavo drhtijo na tenki čr- 
med ja in ne pri Otonu, v nejasnem spominu na 

četa pri Cveti, v hlastnem preiskovanju tolmuna in 
zic pri Radu, v nemočni zazrtosti v brezno krivde 

,ri Vojku, izhajajo iz oprezanja za Tatjano, zastedo- 
ffja Tatjane in Bolščani-t vanjo, pri Gregorju in prt 

'ionu — kjer se sprevračajo v obsedeno posluša
je,brnenja duše v prestavi, v minevanje časa in na 

■onc.u v odsotni smisel — pri vseh.
Kje — med tem, kar govorimo in zares počne- 

:io, med tem, kar mislimo in izrečemo — sploh lah- 
%o pride do dotika? Tako kot je krhek in na videz 
.epomemben kavni servis, ki se razbije na začetku, 
e razbijejo krhki in na videz nepomembni človeški 

odnosi na koncu. Naslov EN SAM DOTIK — je 
nedvomno zapisan tudi z ironijo, saj v igri, kjer je 
veliko klofut, prijemanja, otipavanja, nemočnega 
stiskanja in oklepanja — komaj lahko pride do za
resnega dotika.

MELODRAMSKI PASTIŠ

EN SAM DOTIK — je v podnaslovu označen 
kot melodramski pastiš, delo torej, ki posnema mo
tive raznih avtorjev in njihov slog. Obnavljanje oče
tove hiše nas po svoji melodramski atmosferi sicer 
spominja — kako postmodernistično — na nekate
re modele (in utegne predstavljati najlepši homma- 
ge Čehovu, kar jih poznamo pri nas) — čeprav je 
globlje kot z začetki 20. stoletja, Jesih zavezan svo
jim junakom na pragu 21. stoletja: vikendaškemu 
vsakdanu tipične družine srednjega sloja, ki danes 
in tukaj, relaksirano in pretenciozno, preživlja svojo 
fantazmo domačije. Kljub temu da je v podnaslovih 
del in v njihovih oznakah običajno precej avtorske 
previdnosti, skromnosti, zvitosti in včasih tudi iro
nije, pa je Jesihov pastiš zanesljivo avtorski, v pol
nem pomenu besede.

Saj, kdo bi mogel ostati neprizadet ob nesrečni 
usodi junakov, ki se pogumno in radostno spopada
jo s svojo nemilo usodo? Roko na srce: katera mati 
ne bi odrevenela v grozi, ko bi ji hoteli iztrgati otro
ka...? Koga ne bi ganili polbratje, ki si — kot nesre
čne žrtve ljubosumja — v surovem obračunu iztr
gajo iz src vse, kar jim je najdražje...? Kot da jih je 
svetli očetov lik, čigar spomin umažejo, poklical on
stran dobrega, v temo Somraka...

Kdo ne bi doumel nesrečne usode brezmejne 
ljubezni Otona do Tatjane, zaradi katere mora žrt
vovati ne samo težko pridobljeni mir svoje duše, 
ampak tudi naklonjenost najmlajšega polbrata, ki 
mu je bil med vsemi najbolj pri srcu — in se za vse
lej odreči Tatjani, ki ga sicer ni preslepila, a ves čas 
ni vedela, kako nevredna je njegove globoke in zre
le ljubezni...? Kdo bi mogel — ob milih zvokih vio
line, ki jo je davno zavrgel nesrečni Gregor, a mu jo 
je znova potisnila v roke neuslišana ljubezen do 
Tatjane — prezreti Otonovo hudo slutnjo, da se ne 
bodo nikoli več vrnili...?

In kdo ne bi — globoko v srcu — obsodil Tatja
ne, ki zlorabi zaupanje nesrečne družine, ki je po 
dolgih tavanjih na najboljši poti, da najde svoj 
dom? Komu se ne bi orosilo oko, ko ta brezvestna 
lepotičica prevara svojega moža, ki se je pripravljen 
za svoj nekdanji greh iskreno skesati?

Kdo ne bi spregledal praznih izgovorov Rada, 
brezsrčnega in krutega moža, ki hoče na koncu s 
prevaro kupiti Cvetino ljubezen, potem ko jo je bre
zobzirno poteptal zaradi dveh minut prešuštne na

slade? Rada, brezvestnega očeta, ki je zavrgel lastne 
otroke in z njimi ljubezen svoje skrbne in brezmej
no vdane soproge...? Kdo ne bi — po drugi strani
— s tiho privoščljivostjo prav v Radovem prešuštvu 
s Tatjano, uzrl pravične kazni za Vojkov greh...? In 
navsezadnje: kdo ne bi s Tatjano, ki ji je srce lagalo, 
da bo imela Vojeta vsak dan rajši, zapustil te mrzle 
hiše, polne ponižanj in prežečih pogledov, v kateri 
ni našla nobene opore? Za Jesihov jezik je preveč 
poetičen, da bi bil osladen, in prekrvav, da bi bil 
sentimentalen, predvsem pa preveč duhovit in iro-. 
ničen, da bi ga lahko dojeli dobesedno... Skoraj bi 
ga lahko označili tako, kot označi Tatjano: nima ro
bov — a na njem se nekako porežemo vsi, ki bi pri
segli na čistost — v podnaslovu zapisanega žanra. 
Na tanki črti med ja in ne, ki ločuje čustvenost od 
sentimentalizma, Jesih uporablja melodramsko ves 
čas le zato, da bi izrekel svet svojih junakov, in ni
kakor narobe — da bi tragično nezadostnost sveta
— prevedel v melodramo. Jesihovska fenomenolo
gija subalpskega kiča je ostra, ironična in nepopust
ljiva. A pod kičem našega vsakdana ji vedno uspe 
odkriti poezijo enkratne človekove eksistence. Moj
strsko, brez moraliziranja in s humorno zavestjo 
soudeležbe.

VASE OBRNJENA 
KLETVINA 3

EN SAM DOTIK mora biti nedvomno odigran 
zares, prepričano in prepričljivo, s samoumevno 
pretencioznostjo likov, ki jo ponuja že način, kako 
avtor pripoveduje zgodbo. Z ostrimi rezi, ki ločijo 
notranji govor, njegove izbruhe, izpovedi, ter ču
stvene arije od zunanjega dogajanja, vse te silovite 
intervencije notranjega, zaradi katerih realno doga
janje zastane za hip v osuplosti, okamni v presene
čenju, se zalomi v presunjenost in nazadnje razkro
ji v klinično, »metapatološko stanje«.

Praznik snidenja z mladoporočencema, poln ra- 
dortnjh pričakovanj, se je iztekel, njihove obsede- 

. ..... pa soLmerom gkVbljo .:.«crom bol) razdirSI- 
ne. Čimbolj so s Tatjano domači, tembolj ji razkri
vajo plehkost in vsakdanjost, ki se v minevanju ča
sa razraščata do usodnih dimenzij. Cveta ves čas 
budno pazi na Rada, ki skuša vsak trenutek izkori
stiti, da bi skočil do vode: ribe-babe-pit. Oto ves čas 
išče priložnost, da bi zaspal in se zapredel v sanje. 
Voj e se čedalje bolj zapleta. Tatjana pa se ne pusti 
zlahka očarati. Za strahom, ki sicer skopni, zmerom 
bolj odkriva banalnost in plehkost. Pa kaj se ti pro
duciraš? vpraša Cveta. Gregorja, a v tem Jesihovem 
melodramskem pastišu se producirajo prav vsi.

Melodramsko, ki raste iz nepotešenosti, je sicer 
gibalo dramskega dejanja, a še zdaleč ne njegov na
men in domet. Zaradi te nepotešenost vsi junaki, 
kmalu po prazničnem začetku, vse bolj zapadajo v 
»metapatološko stanje«. Čimbolj se sprenevedajo, 
tembolj drvijo v objem svojih notranjih protislovij, 
zmerom bolj se pogrezajo v brezna svojih obsesij in 
postajajo vsakdanji, tudi prostaški, predvsem pa iz
praznjeni in pohojeni, saj so za metapatološko sta
nje značilni: »cinizem, nihilizem, sovraštvo, potr
tost, notranja razpuščenost, dolgočasje, brezup, ne
gotovost, sebičnost, zmedenost in potlačenost — 
skratka, bolezni duše.«

Zgodba ENEGA SAMEGA DOTIKA se začne z 
lažnim razkazovanjem, katerega pravi namen je pri
krivanje. Preteklost je kompromitanlna za vse, kot 
pravi Tatjana, in vse početje v sedanjosti služi pri
krivanju te kompromitantne preteklosti. Obnovitev 
očetove hiše je samo jalova scenografija, ki zakriva 
preteklost. Jesihovi junaki v ENEM SAMEM DOTI
KU so dediči nujnega deleža, razlaščeni in razdedi
njeni sodobni parveniji, ki si brezupno prizadevajo, 
da bi podedovano in priposestvovano spremenili v 
izročilo. Zato ne sme dišati po prenovem: Lahko 
odprem okno? V hiši je neki tuji vonj po prenovem, 
ki mi ne ugaja in ga ven napodim. (GREGOR: 1,2)

Obnavljanje očetove hiše — ki naj bi zakrila 
praznino v zakonu Rada in Cvete, Cvetino staranje, 
Radove nezvestobe in skakanja čez plot, zgrešenost 
Otonovega življenja, lahkomisleno preteklost Tatja
ne, abortirano umetništvo Gregorja, Vojkov zločin 
in njegov podli namen, ko se je izgovarjal na duho
ve prednikov, a je hišo ves čas nameraval prodati — 
na koncu razkrije vse, česar oče ni mogel ali hotel 
vedeti. Iz prijaznega prostora domačije, obnovljena 
očetova hiša zledeni v prostor mrzle, vase obrnjene 
kletvine.
Rado: Kaj pa bova?
Cveta: Nič. Tako naj.bo kot je.
Rado: Ampak — to je prekleto. i
Cveta: Naj bo prekleto.
Rado: Tako neznosno prekleto.
Cveta: Prekleto, ampak znosno.

OČETOVINA 4
Dediščina sicer je, a izročila ni več. Nekdanja 

domačija je postala vikend. Vikend pa je tak, kot si
mestni človek predstavlja kmečke reči spred recimo 
sto let: miza, omara) stoli, klop, pručka, predalnik, 
skrinja, poseben stoječ obešalnik za obleko — iluzi
ja nekakšne krekovske domačije, urbana fantazma 
svobode in neodvisnosti. Hiša je in ni njihova, ker

je predvsem projekcija srednjeslojskega načina pre
življanja prostega časa, z vsemi insignijami hvalisa
nja in pritoževanja. Je bogkov kotek, na mizi so su
he hruške in orehi, sušijo se zelišča, je okno v svet 
(povečano do dimenzij izložbe), je streha in stik z 
nebom, so vrata (z vetrolovom), kot domači prag — 
in je stik z zemljo. So žlahta, ki drži skupaj, imajo 
mizo, ki se šibi, peč, ki greje, čist zrak, lepo misel, 
sladek spomin, dobro željo — jpa Špeh. Vse te reli
kvije (nas, »ki se znamo imeti fajn«) vibrirajo v ek
stazi srednjeslojstva, kakršnega živimo in katerega 
del smo. Nič mi ne manjka, nič mi ni hudega... Pa bi 
se najrajši obesil. (OTON: 11,31) In v nekakšni neja
sni odsotnosti pravega smisla — poteka ves čas ti
ha, vztrajna, a tudi podjetna produkcija pristnosti, 
ob stvareh, ki ne dišijq po prenovem, ki so ravno 
pravšnje za domače vzdušje, ki jih je ravno prav, da 
lahko poustvarijo privid domačnosti, ki so del žar
gona pravšnjosti srednjeslojskega slovenstva.

Zgodba ENEGA SAMEGA DOTIKA je zgodba 
neuspešne naselitve doma. Tatjana pa je serum res
nice, ki ga Jesih vbrizga v stereotipno in anemično 
iluzijo nas, ki smo strastna rodovina m nam huda 
kri v žilah polje... Polje, gozd in njiva, (Cveto: 
111,55) Osnpvna situacija tega melodramskega pasti- 
ša nastane, ko pride v žlahto Tatjana, ta razmeroma 
fina pička, ta, ki bo prinesla novo življenje, ki pušča 
zoc v šalici in se neprestano preobuva..., ki jo preši- 
nja oster strah in kasneje topa bolečina, ker ve, da 
pada v »brezdanjo globino neba«. Pri Jesihu je pekel 
zgoraj, a šele, potem ko se izvotleni človekov zno
traj spremeni v zunaj in razblini »v brezdanjo globi
no neba«.

Zgodba ENEGA SAMEGA DOTIKA se izteče, 
ko se prostor utopije, prijazni kraj obnovljene oče
tove hiše, vikenda, ki naj bi združil vse in vsakogar 
okrog MIZE in PEČI, razkrije kot to, kar je, ne le 
privid domačije, ampak tudi brezno iluzij, v kate
rem se junaki Jesihovega melodramskega pastiša 
zavrtijo v začaranem krogu in se vrnejo v svojo pri
hodnost, neizbežno soočeni s svojim celostenskim 
ogledalom.

Tatjana je past, v katero se ujemajo vsi po vrsti. 
Od trenutka, ko vstopi v domačijo in hočejo prav 
vsi narediti vtis nanjo, se Tatjana vede natanko ta
ko, kot se pač vede dekle, na katerega hočejo vsi na
rediti vtis. Tatjana je hkrati femme rafale in žrtev. A 
žrtev je tudi Cveta, ki se ves čas prizadeva, da bi pe
ljala igro, ki jo mož, bratje in svakinja sproti spre
vračajo v protiigro. Njena prava protiigra pa je mi
nevanje časa: Ko da mi vsak nov datum, Rado, plju
ne v obraz (Cveta: IV,74) Cvetin vtis o Tatjani — 
kako mlada je — je prva oznaka, ki jo izreče o Tat
jani. Izhaja iz njene panične obsedenosti z mineva
njem časa. Tatjana, lepa, mlada in vsa cvetoča, je sa
mo navidezni zapeljivec, ki sicer osvojil srca obeh 
bratov, najmlajšega in najstarejšega, pravi zapelji
vec pa je Rado, ne zato, ker jo zapelje za dve minut
ki, ampak zaradi govora na koncu igre.

Na samem začetku, v prvem prizoru, Cveta pri
poveduje Gregoru o vožnji na knčzčkem vozu, ko je 
bil en takšen, a veš, modemi, skvarjeni, turistični 
kmečki praznik. In čisto na koncu, v četrtem deja
nja, ko sedefotk mizi kot v zndr„ p.xjolii Petkovška, 
kjer domači zro drug v drugega z izpraznjenimi po
gledi in si kot tujci zaman želijo pričarati dom. Ra
do ponudi Cveti osladno razglednico: Se boš peljala 
z vozom, na Bledu, ljubica moja...punčka moja, se 
boš peljala, tako bo, sva se peljala takrat v Semiču, 
(...) ko si rekla (...) kako je vse novo, Cveta, ker sva 
se imela rada...«

Tatjana pritegne nase vse štiri moške, a Cveta 
in Tatjana ostaneta na koncu simi, prav tako pa tudi 
vsi štirje moški. Junaki melodramskega pastiša o se
bi razmišljajo smrtno zares. N» Oton ne Tatjana pri 
tem nista izjema. Njihov avtor z nobenim od njih 
ne ponuja svoje perspektive. Ves čas pa nam s temo 
o času, ki mineva, omogoča ironično distanco v fi
nem tkanju med obojnih odnosov, kjer vsak med 
nastopajočimi igra dve vlogi.

V tem melodramskem pastiiu dejanje sočasno 
poteka na dveh ravneh. Prva je sintetična in se do
gaja v realnem času, kot igra vsakdanjih tipov, ki jih 
zlahka prepoznamo. Druga igra pa je analitična in v 
njej šele postopoma odkrivamo kompleksne znača
je Jesihovih junakov ter prepoznavamo labirinte nji
hove nezadoščenosti in nepotešenosti. Radi bi bili 
dobri, radi bi se imeli »fajn«, radi bi uživali, radi bi 
se imeli radi, in radi bi služili plemenitim ciljem: a v 
vsakem, ne samo v Gregorju, se predrami nevidna 
notranja moč, izdajalska, neubranljiva in usodna. 
Prvo dogajanje poteka v ritmu slapstick komedije, 
ki ga vse bolj sinkopira notranji govor, stopnjevan 
v intenziviteti kot kak ritual, usoden, zavezujoč in 
neizogiben. V igri vsakdanje medsebojne komuni
kacije, Jesihovi junaki razkazujejo vse, Kar so pripo- 
sestvovali, v igri notranjih obsedenosti in izbruhov 
pa se skušajo brezupno znebiti vsega, kar se polaš- 
ča njih.

NEPRIZANESLJIVA 
SILOVITOST 5

Spoj notranjega in zunanjega govora, je tudi 
spoj notranjega in zunanjega dogajanja, ki ne raz
kriva samo protislovij Jesihovih junakov, ampak tu
di kompleksnost dramskega dejanja v ENEM SA
MEM DOTIKU. Obe dogajanji, zunanje in notra
nje, sta kontrastno zoperstavljeni v navidezni melo
dramski pripovedi, da lahko tenko prisluhnemo . 
zvoku notranjih motorjev junakov. Ne da bi jih tu- 
riral, jih avtor predstavlja v različne prestave, menja 
brzine z zavidljivo eleganco (tako rekoč s prstkom), 
saj jim ves čas doliva olje prav z neverjetno energi
jo notranjega monologa zato, da bi dogajanje strnil 
in ga hkrati razkril kot smešni patos cenenega kiča, 
pa tudi — kot srhljivi zven enkratnosti bivanja.

Oton seveda ne bo napisal »knjige o notranjem 
življenju«, saj v Tatjaninem dnevniku ni mogoče 
»nič razumeti« (ker ga ni moč prebrati, iz na videz 
tehničnih razlogov: spremenljive ciceraže črk, kot- 
pravi Gregor, ki ga doživlja kot grozilno spbročjlo, 
izrezano iz časopisnih črk) — čeprav je v njem zapi
sano, — »vse«, kol pravi Tatjana. Tudi en sam dotik 
se bo zgodil le na način, kot se lahko zgodi v ogle
dalu: s svojo podobo. Tatjana je res ogledalo, v ka
terem vsak najde prav to, kar je hotel ugledati: 
Oton nemoč svojega agnosticizma, Cveta svojo no- 
vo življenje, ki je znosno-prekleto, Vojc svojo kriv-

do, Rado svojo ribo v tolmunu, Gregor svojo »nc- 
potešeno kri«. Kakšna plaža — reče Tatjana. Vsak je 
izgubi) sebe — Oton o tem govori eksplicitno; Gre
gor zaradi ljubezni, Vojko, ker noče biti on sam, Ra
do, v prepričanju, da je znotraj nič in da velja samo 
zunaj, Cveta iz obsedenosti pred tekom časa — Tat
jana je vsrkala njihove podobe kot prav tisto celo- 
stensko ogledalo, ki je od vsega začetka Cveto nav
dajalo z grozo in za katerega na koncu pravi, da ga 
bo razbila.

Na koncu gre samo še za neprizanesljivo med
sebojno izničevanje. S pečjo, ki ne more ogreti, Ra
dovo nejevoljo, Gregorjevo nemočjo, njunim med
sebojnim prepirom, Tatjanino osornostjo, Cvetino 
histerično paranojo, Vojkovo okajeno užaljenostjo 
in Cvetino pohojenostjo — se četrto dejanje iz mr
zle, neogrete, nasajene atmosfere, postopoma spre
vrže v opoj destrukcije — ki se stopnjuje v medse
bojno izničenje in negacijo. Začne se okretna in pe
klenska igra, v kateri hoče vsak iztrgati vsakemu, 
kar mu je naj dražje in najbolj intimno, poteptati in 
ugonobiti z neko neprizanesljivo silovitostjo. Se 
vedno so znotraj, a ta znotraj je mrzel in vanj nale
tava sneg. Spremenil se je v zunaj, tako kot se je 
spodaj sprevrglo v zgoraj: v Tatjanino grozo, ker 
ve, da pada »vbrezdanjo globino neba«.

Cveta, ki ji ni uspelo priklicati očetovega duha
— se hoče vrniti domov. Tatjana je prehodila kratko 
pot iz nikoder v nikamor, iz enega samega trenutka
— v brezčasje. V iskanju usodne privrženosti je po
segla mednje, da bi razkrila njihovo usodno zavrže- 
nosti. Vikend, ki so ga obnovili zato, da bi v njem 
našli tisto, česar niso našli doma, bodo prodali. Ni
koli se ne bodo vrnili, ker se nimajo kam. V prvem 
dejanju je bila »zunaj odprta svetloba zgodnjega 
dopoldneva«, drugo dejanje se je dogajalo »na pla
nem, v odprti svetlobi mladega poletja«, tretje deja
nje v »vetrovnem popoldnevu«, v četrtem dejanju 
pa je »jesenski večer« in »zunaj se mrači«... Kot bi 
minil en sam dan, od jutra do večera. Igra, ki se je 
začela v poletnih oblačilih, sc konča v premraženem 
okolju, nastlanem z drvmi. Domov hočem — pravi 
Cveta. Prodajmo, pravi Vojc. Domačije ni več mo
goče naseliti. Doma ni več.

Če je bil spoj bivšdega in sedanjega še neizmer
no smešen v GRENKIH SADEŽIH PRAVICE — v 
70. letih — je ta spoj sedanjosti in preteklosti — na 
začetku 90. let — ironično srhljiv. Nekdanje iskanje 
novega (v modernizmu 70. let) opredeljeno kot hla
stno iskanje pristnega in zares avtentičnega, se je v 

.krizi (postmodernizma 90. let) sprevrglo v brezgla
vo razkazovanje simbolnega obilja, ki postane 
stvarno šele takrat, ko mu uspe zbuditi pri drugih
— zavist: ne več kot novo, ki ne sme spominjati na 
staro, ampak kot staro, ki ne sme dišati po preno
vem. Jesih — duhovit in igriv kot dramski pesnik 
nekdanje hlasnosti ter ironičen, globok in pronicljiv 
kot dramski pesnik današnje brezglavosti — je 
zmerom enako paradigmatičen. Komika v GREN
KIH SADEŽIH PRAVICE je izhajala iz zavesti o ra
dikalni (modernistični) diskontinuiteti časa, melo
dramski pastiš ENEGA SAMEGA DOTIKA paP'
stkan iz globoke zavesti-o njegovi (postmodernisti
čni) kontinuiteti. V vrtoglavem begu časa. na tanki
črti med prej in potem, je sedanjost samo sladki 
odlog negotovosti, ki se nam iz sramu pred prete
klostjo in v strahu pred prihodnostjo — kaže kot 
plaža vsekdanjosti...

GORJE MU, KDOR 
NIKOGAR NIMA 6

Igra, ki se začne s fino dialektiko med zunaj in 
znotraj, kjer čas za hip zastane v iskanju obnovljene 
dediščine, da bi iz davnine priklical izročilo in se iz
vsakdanje razpršenosti zgostil v pravi smisel in 
praznik — se Konča v prostoru, ki se je na začetku 
sicer razprostrl v prijazno ugodje obeda na planem.
a je na koncu neusmiljeno vdrl v izpraznjeno in iz- 
votleno notranjost, z mrazom, prešuštvi, tisočerimi 
vprašanji in razprtim nebom:
(Oton vstane, stopi naglo proti njej, Tatjana priča
kuje objem in klasiko, on obstane tik pred njo.) 
Oton: To ni nič.
Tatjana: (ne pobesi pogleda) Mogoče...
(Oton ji strmo zre v oči)
Tatjana: Mogoče bi me ti lahko držal... da ne pa
dem... kako se reče — »v brezdanjo globino neba« 
da ne padem...
(Se napeto gledata.)

V tem napetem gledanju je navsezadnje vse, kar 
se je imelo zgoditi v Jesihovem melodramskem pa
stišu: en sam dotik, ki ga ni, V tem bežnem hipu 
strme zazrtosti ni izrečena nobena beseda, a je vse
eno povedano »vse«. Nobene klasike. Do objema in 
ljubezenske izpovedi ne pride pač zato, ker za nji
ma ni nobene »usodne privrženosti« — brez nje pa 
prav tako ni nobenega trdnega oprijemališča, nobe
nih trdnih tal in predvsem — nobenega znotraj. 
Oto se odreče Tatjani, ki je malo pred tem rekla, da 
bo odšla. Je spoznala, da to, kar si želi, ni več ures
ničljivo ne z Otonom ne s kom drugim, če noče pri
stati na plažo? Otonova negibnost, ki izhaja iz nje
gove drže, da je svet nespoznaten, razkrije streho, 
ki naj bi varovala dom in razpre brezdanjo globino 
neba... Gorje mu, kdor nikogar nima! je samo leb
denje, v vmesnem prostoru, na tenki črti med ja in 
ne, kjer je vse tako strahotno neresnično in kjer sta 
padanje in poraz neogibna. V svoji drži, da je svet 
nespoznaten, je Oton nepodkupljiv. Ce bi hotel, bi 
lahko legel s Tatjano, a v resignaciji, da se bo slej 
ko prej razkrilo to, kar se ves čas razkriva — plaža 
vsakdanjosti — se odreče sami želji. Jo demonično 
neprizadet zapusti v hipu, ko bi ga najbolj potrebo
vala? Gre za prazen, poniglav izgovor njegove ko- 
moditete, ali vrtoglavo vzpostavljeno ravnovesje? Je 
njegova odpoved pristna ali zlagana? V gozdu, kjer 
prežijo krdela divjih sfing s tisočerimi nerešljivimi 
vprašanji — je to samo še eno med njimi.

Natnko tako kot v avtorjevi kratki opredelitvi 
vsebine:

Igra EN SAM DOTIK, je navidez zgodba o lju
bezni in prešuštvu, vendar se pod njo razkriva gle
dališki traktat o polaščanju in odpovedi, ki pa je sa
mo kamuflaža za potopis...

Igor Lampret
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IVANU KRAMBERGERJU

V Ljubljani glasno 
je povedal misli, 
ki pri ljudeh 
so zdaj v čislih!

Drnovšek nima njegovega 
temperametna, 
zato v državnem vrhu 
zdaj premalo je cementa!

Odsvetujem vam, da bi 
na podstrešju stanovali! 
Saj to bo previsoko, 
ljudje pa bi na tleh ostali?

Krajevne skupnosti 
bo kar ukinil.
Da se nihče ne bo več 
na lokalni ravni hlinil!
Komunistom bo odprl 
vsa cerkvena vrata, 
da bog jim bo odpustil 
grehe vse do svoj'g a brata!
Od Kohla bo izprosil 
nemške marke, 
a ta denar naložil 
bo v delniške nam 
nove barke!

SAUL D. ALINSKY:| I POLITIČNA KULTURA

Beseda o besedah
Strasti človeštva so opazne v vseh področjih političnega življenja, vključujoč be
sednjak. Najbolj pogosti politični izrazi so obremenjeni z madeži človeških bole
čin, upanj in razočaranj. V očeh javnosti so vsi politični izrazi obremenjeni s sra- 
moto. Njihova uporaba vodi k pogojno negativnim reakcijam. Celo beseda "poli
tika”, ki je v leksikonu definirana kot "znanost in umetnost vodenja države’’, se 
navadno omenja v povezavi s korupcijo. Ironično zveni, da so v slovarju kot smi
selno sorodne besede naštete "preudaren, previden, diplomatski, moder”. 
Ravno ta izguba barve zadeva tudi druge v jeziku politike prevladujoče besede, 
kot so "moč,"lasten interes", "kompromis in "konflikt". Te besede so bile preobr
njene in potvorjene in veljajo kot slabe. Tjikjer drugje prevladujoča nepismenost 
ni bolj opazna kot v tipični interpretaciji teh besed. Zato se bomo nekaj časa za
držali pri besedi o besedah.

Urednikova beseda
Današnje Odprte strani smo odprli več temam: začenjamo s sestavkom o politični 
kulturi, nadaljujemo z razmišljanjem o vstopu Jugoslavije v Evropo, v sredici sta dva 
intervjuja - eden iz novejše zgodovine in drugi o prihodnosti slovenskega naroda, na 
zadnji strani pa so odmevi na naše pisanje o dogodkih po 9. maju 1945.

Leopoldina Bogataj

Ob prošnji Jugoslavije za sprejem v Svet Evrope

MOC
Postavlja se upravičeno vpraša
nje, zakaj ne uporabljamo dru
gih besed, ki pomenijo enako, 
vendar so mirnejše in ne vodijo 
k takšnim negativnim reakci
jam. Obstaja vrsta pomembnih 
razlogov za odklanjanje takš
nih nadomestnih besed. Z be
sedno kombinacijo, kot "upo
raba sile” namesto besede 
"moč”, začenjamo slabiti po
men in takoj, ko uporabljamo 
preizkušene, smiselno poveza
ne pojme, izginejo bridkosti, 
muke, sovraštvo in ljubezen, 
bolečine in triumf, ki so pove
zane s temi besedami. S tem 
dopuščamo sterilno imitacijo 
življenja. V politiki imamo 
opraviti s sužnji in cesarji ne 
pa z nedotakljivimi devicami. 
Toda ne gre le zato: v naših po
govorih in razmišljanjih se mo
ramo truditi za enostavnost. 
Ne smemo delati nikakršnih 
ovinkov okrog realnosti - to je 
najvažnejša naloga.
Uporabljati drugo besedo kot 
"moč” pomeni spremeniti po
men vsega, o čemer govorimo. 
Kot je nekoč rekel Mark Twa- 
in: "Razlika med pravo besedo 
in skoraj pravo besedo je kot 
razlika med razsvetljavo in 
kresnico."
"Moč" je prava beseda prav ta
ko kot "lasten interes", "kom
promis" in druge enostavne be
sede politike, kajti one naredi
jo politiko razumljivo in so že 
od začetka postale njen del. Ti
sti, ki ne razumejo direktnega 
jezika in ljubijo leporečje, izgu
bljajo čas. Ne morejo razumeti 
in ne bodo razumeli tistega, 
kar želimo povedati.
Ko dosežemo kritično točko 
naših razmišljanj, se ugriznimo 
v jezik. Nočem se na račun res
nice postaviti na hladno. S tem, 
ko poskušamo zmanjšati silo, 
vitalnost in enostavnost besede 
'moč , razvijamo odpor zoper 

živo, enostavno mišljenje. Tru
dimo se iznajti sterilne pojme, 
ki nimajo zlega priokusa kot 
beseda "moč", toda nove bese
de pomenijo nekaj drugega, ta
ko da nas omamijo, odvedejo 
naše misli od dejansko po
membnih stvari, od konflik
tnih, hudih, realističnih in z 
močjo določenih poti življenja. 
Kdor sprejema slajše, bolj diše
če. družbeno bolj sprejemljive, 
bo]j priznane poti, ta gre po ne

določenih ovinkih in propade, 
ko mora pokazati pravo razu
mevanje za probleme, ki jih 
moramo razumeti, če hočemo 
izpolniti našo nalogo.
Poglejmo besedo "moč". 
"Moč”, fizična, duhovna ali 
moralna sposobnost za delova
nje, je postala slaba beseda, 
pri kateri nihajo nadtoni in 
podtoni in zraven zveni gro
zno, škodljivo in skrupolozno. 
Sugerira slepilo spodnjih po
dročij. Že pri omembi besede 
"moč” se odpre v duhu pekel, 
iz katerega se kadi smrad hudi
čevega močvirja korupcije. S 
tem bodo priklicane podobe 
groze, nepokončnosti, egoizma, 
arogance, diktature in bednega 
trpljenja. Beseda "moč" je po
vezana s konfliktom. Zato ni 
sprejemljiva v reklamni branši 
Madison Avenue, ki je ustvari
la sterilen svet brez klic, v kate
rem so nasprotja označena kot 
opravljanje in v katerem je edi
na vrednota biti z drugimi pri
jazen. "Moč" je po prevladujo
čem mnenju skorajda istopo- 
menska s korupcijo in nemora
lo.
Ko se omenja beseda "moč", 
se prej ali slej pojavi klasični 
izrek Lorda Actona, ki se ga 
potem takole citira: "Moč ko- 
rumpira in absolutna moč ko- 
rumpira absolutno". Toda de
jansko se izrek glasi pravilno: 
"Moč lahko korumpira in abso
lutna moč korumpira absolut
no”. Ne moremo točno prebra
ti Actonovega izreka, tako zme
dene reagirajo naše misli na 
besedo moč.
Korumpiranje moči ne leži v 
moči, ampak v nas samih- To
da kaj je moč, od katere in za 
katero ljudje v tako veliki meri 
živijo? Moč je pravzaprav tista 
bistvena stvar, je dinamo življe
nja. Z močjo srca se kri pretaka 
po telesu in ga ohranja pri ži
vljenju. To je moč aktivne ude
ležbe državljanov, ki s skupni
mi silami dosežejo skupni cilj. 
Moč je bistvena življenjska si
la, ki vedno deluje za spre
membo sveta ali pa za blokira
nje sprememb. Moč ali organi
zirana dejavna sila je lahko 
smrtno eksplozivna snov ali pa 
je življenjsko rešilno zdravilno 
sredstvo. Z močjo orožja se 
lahko obdrži suženjstvo ali 
zahteva svoboda.
Moč človeških možganov lah

ko ustvari svetovno znane pri
dobitve, perspektive in vpogle
de o možnostih življenja, ki 
gredo čez horizont tistega, kar 
seje dosedaj sploh lahko pred
stavljalo. Moč človeških mo
žganov lahko izmisli tako filo
zofije kot življenjske možnosti, 
ki učinkujejo uničujoče za pri
hodnost človeštva. Kot vedno 
je moč dinamo življenja. 
Alexander Hamilton je to tako
le izrazil v "Federalistu" (The 
Federalist Papers): "Kaj je 
moč drugega kot sposobnost 
ali sila, da nekaj naredimo? 
Kaj je sposobnost nekaj nare
diti drugega kot moč, ko se za 
izvedbo uporabljajo nujna 
sredstva?” Pascal, ki brezdvo- 
ma ni bil zasmehljivec, je ugo
tovil: " Pravičnost brez moči je 
impotentna, moč brez pravi
čnosti je tiranija.” Sveti Igna
cij, ustanovitelj jezuitskega re
da, se ni izogibal priznanju mo
či, ko je razglasil: "Da bi člo
vek stvar dobro izpeljal, potre
buje moč in sposobnost." Vsi, 
ki so v zgodovini odigrali po
membnejšo vlogo, so upora
bljali v svojih spisih in govorih 
besedo moč in ne nadomestnih 
besed.
Sveta brez vsake moči se sploh 
ne da predstavljati, predstavlja
mo si lahko le organizirano in 
neorganizirano moč. Človeštvo 
se je le tako razvijalo naprej, 
ker se je naučilo uporabljati in
strumente moči in jih razširjati, 
da bi doseglo red, varnost, mo
ralo in civilizirano življenje, 
namesto da bi se borilo za golo 
fizično preživetje. Vsaka lju
dem znana organizacija od 
oblasti naprej obstaja le iz ene
ga edinega razloga, namreč za
radi organizacije moči, da bi jo 
uporabila ali da bi podpirala 
skupne cilje.
Če rečemo o neki osebi, da ima 
roko na gumbu, potem govori
mo o moči. Razumeti moramo 
moč in njen učinek v vseh ži
vljenjskih področjih, če hoče- 
mp razumeti bistvene odnose 
in funkcije med skupinami in 
organizacijami, posebno v plu
ralistični družbi. Razumeti moč 
in seje ne bati,je predpostavka 
za njeno smiselno uporabo in 
kontrolo. Čisto na kratko: ži
vljenje brez moči je smrt; svet 
brez moči bi bil dežela duhov, 
mrtev planet!

prevedel: J. N.

Ni važna Ljubljana, 
pomemben je Beograd

Kranj, 13. februarja - Samo tisto, kar je naš zunanji minister Budimir Lončar pre- 
tekli teden zapisal v prošnji za vstop Jugoslavije v Svet Evrope, ne bo dovolj, da 
se nam bgplo vrata najstarejše in največje evropske organizacije odprla. Dokler 
bomo tako reševali Kosovo, dokler bo v večinskem delu države še vladal partij
ski monopol, dokler bomo mednarodnim komisijam onemogočali delo in skrivali 
podatke, bomo na evropskih vratih zvonili zaman.

Če bi pred desetimi, petnajstimi leti tako in
tenzivno trkali na vrata evropskega doma, bi se 
nam prej odprla, saj smo takrat še veljali za so
cialistično državo, ki se najsmeleje loteva demo
kratizacije političnega življenja, pa tudi gospo
darstva, čeprav so nam predvsem zaradi politične 
okostenelosti gospodarske reforme padale druga 
za drugo. Že leta 1960 smo navezali prve stike s 
Svetom Evrope, vendar razen občasnega sodelo
vanja nepolitičnih organizacij in organov ter sre
čanj nismo kazali prevelikega zanimanja za spre
jem. Skupaj z Madžarsko, Poljsko in Sovjetsko 
zvezo smo dobiti status opazovalca. Naredili smo 
veliko napako, ki se nam krepko otepa. Leta ‘ 
1987 smo se je zavedeli, začeli ratificirali nekate
re sporazume (v načrtu jih imamo še okrog 40), 
vendar je postala Evropa do nas kritičnejša in 
nepopustljivejša. "Gnilemu in socializmu sovraž
nemu kapitalizmu", katerega preobrazbo sploh 
analizirali nismo, smo zaradi domnevne neuvrš
čenosti in samostojnosti obrnili hrbet in kuhali 
godljo, v kateri smo: ta gnili kapitalizem nam je 
dajal denar, da smo preživeli, vendar smo si nati
kali zanko za vrat, mi pa smo pridno pomagali 
(beri tudi darovali) našim prijateljem in somišlje
nikom, za katere je jasno, da nam dolga prav 
kmalu ne bodo vrnili, če ga nam sploh bodo. Na
pačna poteza za uveljavitev, pa naj se sliši komu 
še tako grdo. Če nam je bilo toliko do trdnega 
položaja v neuvrščenem gibanju, potem bi več po
menili kot napredna, bogata in trdna evropska 
držaJb kot pa siromašna balkanska tvorba, sa
ma vase zaverovana in preplašena ob vsakem 
večjem pišu sprememb.

Svet Evrope postavlja za sprejem naslednje 
pogoje: država, ki želi postati članica, mora spo
štovati človekove pravice v najvišji možni meri, 
delovati mora pravna država, uzakonjen in vpe
ljan mora biti večstrankarski sistem, volitve mo
rajo biti svobodne, eden od pogojev pa je tudi tr
žno gospodarstvo. V pismu našega zveznega se
kretarja, ki sta ga prejela predsednik parlamen
tarne skupščine Sveta Evrope Andreas Bjoerk in 
generalna sekretarka Catlterine Lalumiere. so 
opisane družbene in gospodarske spremembe v 
Jugoslaviji, politični pluralizem, že podpisane ne
katere evropske konvencije, pa tudi to, da je zve
zna skupščina 17. januarja sprejela deklaracijo o 
vključevanju Jugoslavije v Svet Evrope.

Čeprav gre na zunaj za zunanjepolitično 
vprašanje, je vse skupaj odvisno od razmer v do
mači hiši, ki pa so v precejšnjem delu še daleč od 
normativov "skupnega evropskega doma". Še 
najdlje smo pri gospodarskih reformah, drugje 
pa daleč zadaj. Za človekove svoboščine in drža
vljanske pravice imamo sebi prikrojena merila. 
Pravno državo si vsak razlaga po svoje, čeprav se 
vsi nanjo sklicujemo, večstrankarstvo pa začenja 
delovati samo v Sloveniji in na Hrvaškem, drugje 
pa se ga šele lotevajo.ali celo branijo. Vendar 
nam mora biti nekaj jasno. Za sprejem ni dovolj, 
če deluje strankarski sistem samo v delu države,

v Sloveniji in na Hrvaškem na primer, ampak 
mora biti splošno pravilo v vsej državi, predvsem 
pa morajo biti večstrankarske svobodne volitve v 
zvezni parlament, pred kandidati pa mora biti 
zapisano, katero stranko zastopa. Veliko vpraša
nje je, ali bomo zvezno skupščino sploh tako voli
li, nič manjše pa, ali nam bo do spomladi uspelo 
v zvezno ustavo napisati pravico ljudi do stran
karskega organiziranja in svobodnih volitev. Kol 
mi je znano, je to za zdaj napisano samo .v slo
venski ustavi. Svet Evrope, tak je eden od pogo
jev, naj bi imel pravico na naše volitve poslati 
svoje opazovalce.

Evropski vlak drvi naprej. V njem je prostor

Kaj je Svet Evrope
Svet Evrope (Couttcil of Europe) je naj- 
starejša evropska organizacija, ustano
vljena leta 1949 z namenom povezovati 
evropske države s ciljem gospodarskega 
in družbenega razvoja ter zavarovati par
lamentarno demokracijo. Dolgo je bi! 
nasprotnik vzhoda in pobudnik železne 
zavese, sedaj pa je glavni povezovalec Ev
rope. Sprva je bilo v njem 10 držav, sedaj 
pa 23, med katerimi sta tudi nevtralna 
Avstrija in Švica ter neuvrščena Malta in 
Ciper. Samo članic Varšavskega sporazu
ma, Albanije in Jugoslavije ni i' njem. Se
dež Sveta je v Strasbourgu, v Svetu pa je 
bilo sprejetih že nad 130 konvencij in 
sporazumov, ki jih članice spoštujejo. 
Parlamentarni zbor ima 175 sedežev, za
sedajo pa jih predstavniki nacionalnih 
parlamentov in strank, ne pa vlad. Kljub 
temu gredo sedaj skoraj vsi evropski 
združevalni procesi preko tega, sicer fi
nančno ne tako močnega organa kot /Na
to ali Evropska gospodarska skupnost.

za nas. vendar ne bo čakal. Če sedaj ne bomo 
vstopili, potem ne bomo prav kmalu ali nikoli. 
Svet Evrope je namreč pogoj za nadaljnje vklju
čevanje v evropske integracije. Razen naše 
omahljivosti in strahu, da bodo potem še mnogi 
strmoglavili z ugodnih oblastniških stolčkov, 
imamo še drugo nesrečo. Nihče ni računal na ta
ko hitre spremembe v Vzhodni Evropi. Poljska in 
Madžarska sta tudi vložili prošnji za sprejem in 
priznajmo - veliko, veliko več možnost imata kot 
mi. Nemška demokratična republika pa bo prehi
tela vse, predvsem zaradi svoje pomembne za
hodne sestre, in bo po napovedih analitikov prva 
socialistična država v Evropski gospodarski 
skupnosti. Mi smo šele četrti, peli, če kdaj sploh 
bomo.

J. Košnjek
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Cestna afera
Nekateri bralci se bodo gotovo še spominjali poletja 1969, ko je vstala vsa Slo
venija... Razočaranje in jezo ljudi je povzročil takratni ZIS pod vodstvom Mitje 
Ribičiča, ki je, ne da bi se poprej posvetoval in dogovoril s slovensko vlado, ne
pričakovano črtal iz četrtega mednarodnega posojila za ceste slovenska odse
ka Hoče-Levec in Postojna-Razdrto. Takšno postopanje je še danes simbol hu- 
de krivice, ki se je zgodila Sloveniji. Igor Omerza objavlja v knjigi Cestna afera 
(Magellan, 1989) odlično analizo ozadja te "afere", podprto z doslej še neobja
vljenimi dokumenti in pričevanji.
Pogovor z njim nam odkriva drobce političnega ozadja afere, ki še vedno nima 
pravega epiloga.
Kako bi opredelili Kardeljev odnos do Staneta 
Kavčiča?
Gre za strahovit boj znotraj komunistične 
stranke, ki se je začel že leta 1957, ko je Stane 
Kavčič objavil novoletni članek Pogumno na
prej v Slovenskem poročevalcu. Tu je začel 
Kardelj sumljivo gledati na njegovo boljševi- 
ško "čistokrvnost". Meni se ta članek ne zdi 
nič posebnega. Težko bi vedel, kaj je Kardelja 
tako presunilo. Da bi to ugotovil, bi moral pre
študirati še takratnega duha -dobe. Kardelj je 
tedaj Mihi Marinku in Vidi Tomšič rekel, da 
mora Kavčič narediti samo-kritiko, česar pa ta 
ni hotel storiti. Zaradi Kardeljevega vztrajanja 
je Kavčiča na koncu vzel v zaščito Boris Kraig
her - velik Kavčičev zaščitnik - in ni dovolil na
daljnjih maltretiranj Kavčiča. Toda od leta 
1957 je bil Kavčič pravzaprav pod "laboratorij
skim pogledom” Edvarda Kardelja, kakor pra
vijo najbližji Kavčičevi sodelavci. Leta 1962 je 
Tito hotel Kardelja "odrezati” - to je opisano v 
članku Spori in spopadi v Telexu - vendar ga je 
slovenski vrh ubranil; tudi Kavčič je bil v tej 
skupini in je prav tako podprl Kardelja. Tako 
je bil Kardelj rešen. Kavčič je bil glede tega 
malo naiven, ker je menil, da bodo tudi drugi 
pomagali njemu, ker je on pomagal njim. Je pa 
potem leta 1969 očitno prišlo do Kardeljevega 
sklepa, da se Kavčiča dokončno odreže, s či
mer se začne prefinjena, podtalna akcija njego
vega rušenja, ki doseže vrh leta 1972. Leta 1966 
je umrl Boris Kraigher, s katerim je bil Kavčič 
na isti liniji vsaj glede velike gospodarske re
forme in takratnega liberalizma... Vedeti je tu
di treba, da je ta že začel nevarno razjedati mo
nopol partije. Ob tem je Kardelj začutil, da bo 
potrebno Kavčiča - kot nosilca tega liberaliz
ma - disciplinirati oziroma odstraniti. Sloje to
rej za konceptualne razlike.
Slo pa je tudi za osebni obračun. Kavčič je bil 
namreč tudi po anketah najpopularnejši slo
venski politik in je Kardelja zasenčil... Prav ta
ko je bil izjemno sposoben govornik; znal je, 
kot pravijo, "na planke skočit", česar Kardelj 
ni bil .zmožen. Skratka, Kavčič je bil širši kot 
večina takratnih slovenskih komunistov.
Boris Vadnjal, cestni minister v Kavčičevi vladi, 
trdi, da seje obračun pričel že leta 1968 s 
"primerom" Žebot.
Ja, ampak takrat Kavčiča še niso napadali za
radi tega. Morda pa so Žebota pripeljali k nam 
zato, da bi ga lahko kasneje izkoristili za na
pad na Kavčiča. Dejansko jim je Žebot prišel 
prav v "cestni aferi”, ker se je tudi sam "noter 
vtaknil”, vendar povsem po svoji privatni lini
ji; nihče v Slover\jji ga ni - s strani uradne ko
munistične politike - podpiral, ker je bil hud 
antikomunist. Živel je v Washingtonu in je sam 
pisal pisma Mednarodni banki za obnovo in 
razvoj, v katerih je branil slovenske nacionalne 
interese in delno Kavčičevo vlado, ki je bila pri 
tem najbolj eksponirana. Skratka, Žebot in nje
gov obisk v domovini leto poprej je leta 1969 
postal primerno izhodišče napadov na Kavči
ča. Tudi Kavčič sam pravi, (Dnevnik in spomi
ni) da se leta 1969 začenja tisti pravi napad, 
vse ostalo je bila samo še izpeljava.
V knjigi ste tudi objavili ta Žebotova pisma, kar 
gotovo prispeva k prevrednotenju sintagme 
"sovražna emigracija".
"Politična emigracija” se je vedno pojavljala 
kot ena izmed ključnih "pohuljenih” metod, če 
je bilo potrebno komu kaj "podvaliti” in ga 
očrniti brez argumentov. Se pred kratkim je 
Levstik odigral takšno vlogo, ko so skušali 
Bavčarjev in Janšev obisk pri njem izkoristiti 
za njuno kompromitiranje. Mislim, da jim je to 
delno tudi uspelo.
Koliko je bila cestna akcija koordinirana na liniji 
Ribičič-Tito-Kardelj?
Ko sem bil na prezentaciji knjige v Novi Gori
ci, je eden izmed navzočih rekel, da Mitjo Ri
bičiča pozna, ker sta skupaj delala na notranji 
upravi. Ribičič, predsednik zvezne vlade za ča
sa cestnega revolta, je bil po njegovih trditvah 
dan in noč pri Titu, h kateremu je hodil za vsa
ko stvar po potrditev. Prav gotovo sta bila tudi 
s Kardeljem veliko skupaj, saj sta takrat skup
no s Titom enotno nastopala proti slovenske
mu revoltu. Vendar pa: Tito je bil eno, Kardelj 
pa drugo - to pravi tudi Boris Vadnjal. Tito 
očitno ni imel osebnih predsodkov do Kavčiča, 
saj je hotel imeti tega "petelinčka" celo pri sebi 
v Beogradu, za predsednika zvezne vlade. To 
tudi potrjuje, da je potekal obračun s Kavči

čem med Slovenci.
Tudi Popit, takratni predsednik ZKS, ni vedel, 
kaj se pripravlja. Kako to, da se ni Kardelj 
povezal s t. i. zdravimi silami v Sloveniji že pred 
odločitvijo zis-a?
Morda niso pričakovali takšnega revolta. Ko 
se je ta sprožil, so se pa zelo hitro sestali. Re
volt se je pričel 27. julija s protestom predsed
nika mariborske skupščine Mirka Žlendra, 7. 
avgusta je bila pa že seja izvršnega biroja pred
sedstva ZKJ, ki ji je predsedoval Tito. Revolt 
je torej trajal deset dni. Možna je tudi hipote
za, da so skušali sprožiti revolt zato, da ga za
dušijo in ga nato naprtijo Kavčiču. No, ta vari
anta je malo preveč sofisticirana. Revolt je bil 
pač nevaren, s.aj je vstala cela Slovenija. Kaj 
takega se je zgodilo prvič po vojni, če odšteje
mo študentske nemire v Beogradu, ki pa so bili 
produkt evropskega študentskega vrenja. Ce
stni revolt je bil prvi množični protest, ki pa ni 
šel na cesto, ampak - kar je bilo še najhujše - 
odigral se je znotraj institucij.
Čeprav seje očitalo, da gre za "pritiske ulice".
Zato pa je Popit še celo, potem ko so v Slove
niji že pomirili situacijo, na ponovnem brion
skem sestanku IB ZKJ 30. avgusta ponovno 
poudaril, da komunisti vendarle ne sprejemajo 
oziroma težko sprejemajo očitek, da gre za pri
tisk ulice; vsega torej niso požrli Siti slovenski 
komunisti. Ampak, stvar je bila pač zatrta, ka
korkoli—
Sicer pa ne bomo nikoli izvedeli, kaj vse se je 
tu dogajalo. Karkoli Ribičič reče. pove neresni
co. Od Dolanca bi se tudi težko kaj izvedelo. 
Molči ko riba. No, v partijskih arhivih bi se da
lo še marsikaj izbrskati, vendar do teh nisem 
imel dostopa.
Kdo in kaj je vplivalo na odločitev ziS-a, da 
zavrne slovenska odseka? Ali je šlo tudi za 
pritiske iz Srbije, ki soji odobrili predlog kar za 
dva cestna odseka?
V to federalno godljo se najvišji vrhovi partije 
niso vmešavali, dokler ni prišlo do slovenskega 
revolta. Vse skupaj se je kuhalo v politični, di
plomatski in upravnoizvršni čaršiji v Beogra
du, ker je očitno, da sta bila tu nekje slovenska 
odseka črtana. V načinu funkcioniranja federa
cije je bilo odločilnih več dejavnikov, med nji
mi ta, da je treba razvijati nerazvite. Hkrati se 
je Jugoslavija takoj po Stalinovi smrti ponovno 
usmerila na vzhod. Sovjetska zveza je bila stal
no njena ideološka sestra. Skratka šlo je za po
litiko neodpiranja proti zahodu, pa neuvršče
ni... Upoštevati je treba tudi pritiske raznih lo
bijev. Tudi vojska je bila verjetno močan fak
tor pri kuloarskih zadevah in vseh političnih 
forumih. Tako je n. pr. konceptu slovenskega 
prometnega križa konkurirala s t. i. zagorsko 
magistralo Zagreb - Ptuj - Dunaj, ki niti ne bi 
šla na Maribor, ampak direktno prek Ptuja na 
Dunaj. S tem bi Slovenijo dejansko izključili iz 
glavnih evropskih prometnih tokov.
Kar zadeva samo srbsko politično vodstvo: La
tinka Perovič in Marko Nikezič tedaj nisu ob
sojala slovenskega protesta. Draža Markovič, 
ki je prišel na oblast, ko so leta 1972. njiju zru
šili, ker sta bila liberalna politika, je pa rekel, 
da je bila cestna afera predvsem znotrajpartij- 
ski spopad v Sloveniji.
Dejstvo pa je, da je Srbija dobila dva cestna 
odseka, Slovenija pa niti enega in da seje potem 
zelo kritiziral Ribičičev argument, češ daje ZIS 
sprejel svojo odločitev na podlagi načela 
paritete med republikami.
Bilo je seveda neumno, da je Srbija dobila dva 
odseka, četudi bi lahko rekli, da ju ni dobila 
Srbija, ampak Kosovo (Peč-Priština-Niš) in 
Vojvodina (Beograd-Novi Sad), čeprav je šel 
del teh cest tudi čez ožjo Srbijo. Ekonomsko 
gledano je bila neumnost v tem, da je šlo in gre 
čez Slovenijo 95 % tranzita, pri čemer smo ime
li slabe ceste, kot jih imamo še danes, po drugi 
strani pa so bile v Jugoslaviji zgrajene ceste, ki 
ne vodijo nikamor. Dejstvo pa je, da je pri slo
venskih cestah odigral negativno vlogo tudi 
Janko Smole. O tem piše Zoran Žagar, takratni 
predstavnik Jugoslavije v Mednarodni banki 
za obnovo in razvoj, v pismu Borisu Vadnjalu. 
Smole naj bi trdil, da bi Slovenija zelo težko fi
nančno prenesla financiranje teh cestnih odse
kov. Upoštevati je treba, da je bil Smole tedaj 
zvezni sekretar za finance in ravno njegov se
kretariat je skupaj z zveznim sekretariatom za 
gospodarstvo sprejel sporni predlog, da slo

venska odseka ne gresta v 4. tranšo posojila, in 
ga dal IS; Smoleje moral to vedeti.
V knjigi ste napisali, daje ves glomazni upravni 

. federalni aparat strahovit zaveznik srbske 
ekonomije. Pri tem omenjate tudi železniško 
progo Beograd-Bar. Ves cas poslušamo, daje 
bila Srbija potlačena, toda ali ni šlo za stalno 
"podkupovanje" Srbije?
lega ne vem, ta srbska jokanja, koliko so bili 
okradeni..., mislim, da je to izmišljeno. Morda 
so bili prikrajšani pri mejah, ki so se po vojni 
postavljale. Toda če gledamo z ekonomskega 
stališča in proučimo le mednarodna posojila, 
ki so jih dobili za progo Beograd-Bar, ki je da
nes 20 odstotno izkoriščena in ki se imenuje 
najdaljši metro na svetu, ker ima 120 km pre
dorov, potem vidimo, da to ne velja. Dobili so 
ogromno denarja; Slovenija je od skupne vsote 
45 milijonov dolarjev, ki jih je Mednarodna 
banka dodelila Jugoslaviji za ceste do prve po
lovice leta 1967, dobila le 1,4 milijona dolarjev 
za cesto Ljubelj - Naklo, kar znaša le 3,1 od
stotka celotnega kreditnega zneska. Srbi pa so 
po silnih pritiskih jugoslovanske vlade na 
Mednarodno banko samo za to progo dobili 
skupaj 50 milijonov dolarjev posojila. Skratka, 
tu bi neka raziskava gotovo pokazala, da se je 
Tito po eni strani bal, kot pravi Kavčič, velike 
Srbije, po drugi strani pa so ji tudi marsikaj da
jali, da so jo malo, kakor ste vi rekli, "podku
povali”.
Pravite, da pravega epiloga cestne afere Še ni?
Še pred kratkim sta Popit in Ribičič uporabila 
"cestno afero" za svojo politikantsko špekula
cijo. Kavčiču, ki se ni mogel braniti, se je ves 
čas očitalo, da je on zakuhal to afero, kar sploh 
ni res. Zakuhal jo je Ribičič. In drugi. Po knjigi 
Cestna afera bo kaj takega zelo težko izvesti, 
vsaj tako ne, kot se je, tudi zato, ker stara gar
da zdaj odhaja. Seveda pa bo pravi epilog na
stopil šele takrat, ko bodo materialna razmerja 
v Jugoslaviji urejena oziroma spravljena na ne
ka konfederativna načela s popolno stopnjo 
ekonomske suverenosti. Glede na to sem vnet 
zagovornik lastne valute in s tem nove vsebine 
slovenske narodne banke, ki bi tiskala denar. 
Tu izhajam tudi iz NOB; med vojno smo na
mreč imeli denarni zavod Slovenije, ki je tiskal 
slovenski denar, po vojni se je pa vse centrali
ziralo. Kakor smo izgubili svojo partizansko 
vojsko, smo izgubili tudi svoj denar. Toda prav 
v takratnem tiskanju denarja imamo neko le
galnost. Pri tem vidim, da tudi baltiške države 
zahtevajo svojo valuto, kajti ta predpostavlja 
ekonomsko samostojnost. To pomeni tudi sa
mostojno zunanjo trgovino, narodno banko s 
tiskanjem denarja, deviznimi rezervami, s 
funkcijo, da kontrolira količino in kvaliteto de
narja v obtoku itd.

V to federalno godljo se najvišji vrhovi 
partije niso vmešavali, dokler ni prišlo do 

. slovenskega revolta. Vse skupaj seje 
kuhalo v politični, diplomatski in 
upravnoizvršni čaršiji v Beogradu, ker je 
očitno, da sta bila tu nekje slovenska 
odseka črtana. V načinu funkcioniranja 
federacije je bilo odločilnih več 
dejavnikov, med njimi ta, da je treba 
razvijati nerazvite. Hkrati seje 
Jugoslavija takoj po Stalinovi smrti 
ponovno usmerila na vzhod. Sovjetska 
zveza je bila stalno njena ideološka 
sestra.

Druga stvar, za katero se zavzemam, je odpra
va družbene lastnine, ker je lastnina element, 
ki daje motivacijo, ki uokvirja ustvarjalnost, si
cer na "kapitalističnih temeljih”, ampak ti so 
za zdaj najboljši, kar jih jaz poznam. Družbeno 
lastnino bi bilo treba najprej podržaviti in jo 
potem prodati zasebnemu, mešanemu in tuje
mu kapitalu v nekem proporcu, ki ne bi ogro
žal nacionalne identitete tega kapitala, da bi 
večinsko upravljanje v slovenskih podjetjih, in
dustriji, trgovini, bančništvu ostalo v rokah slo
venskih državljanov, se pravi tistih, ki živijo in 
delajo v Sloveniji. Absolutno tudi podpiram 
program Slovenske kmečke zveze - ki se mi zdi 
najboljši - in ki zahteva ukinitev družbenih 
agrokompleksov, se pravi naših solhozov in 
kolhozov ter revitalizacijo pravega zadružni

štva in družinskih kmetij.
Seveda je treba imeti še nekak koncept razvoja 
in v tem smislu bi se bilo treba vrniti na Kavči
čevega, ki je temeljil na sekundarni in terciarni 
dejavnpsti, turistični, transportni, nadalje na fi
nancah, na t. i. imenovani lažji industriji, pa na 
policentričnem razvoju Slovenije in na neki 
boljši infrastrukturi, ki bi mu dajala pravo 
učinkovitost, itd. Progrma, kot ga je tedaj sku
šal uveljaviti Kavčič, bi bil tudi ekološko naj
manj problematičen. Zdaj bi njegov program 
lahko oplemenitili še z računalništvom in z 
mnogimi storitvami, s katerimi ogromno Slo
vencev služi kruh v tujini, kjer oplajajo tuje go
spodarstvo;; tako bi lahko tudi našega, sloven
skega.
Skratka, gre za dopolnjen Kavčičev program - 
brez kakšnih ideoloških floskul. Njegovemu 
programu so namreč očitali, daje bil preveč in
telektualističen, in premalo jugoslovansko 
usmerjen. Namesto da bi proletarce intelektua- 
lizirali, so proletarizirali intelektualce, kakor je 
lepo rekel Tone Kropušek. Hafner pa naj bi bil 
rekel nekaj v tem smislu; Napravite mi Lju
bljano proletarsko. V tem so kar precej uspeli. 
Naj zaključim s prepričanjem, da slovenski na
rod in državljani, ki živijo v Sloveniji, v Jugo
slaviji nimajo več perspektive, če ne bomo reši
li materialne substance.
Kako je Kavčič videl Slovenijo v kontekstu 
Jugoslavije?
Njegov nacionalni koncept je zaobsežen pred
vsem v dolgoročnem konceptu razvoja, kjer je 
iskal ekonomske potence in zgodovinsko men
taliteto Slovencev ter njihovo vpetost v sred
njeevropski prostor. Pri teh cestah mu je šlo za 
okno v svet, ne le za Slovenijo, ampak celotno 
Jugoslavijo. Menil je, da bi Slovenci imeli civi- 
lizatorsko potenco za Jugoslavijo, ni pa mislil, 
da bi se Slovenija ločila od Jugoslavije. Pravi: 
nisem za odcepitev Slovenije, Slovenija naj gre 
skupaj z Jugoslavijo v združeno Evropo.
S tem, da je sanjal o socialistični Evropi.
Ja, seveda. Saj on je do konca ostal pravzaprav 
socialist v smislu delavskega razreda... Ampak, 
nacionalno vprašanje je predpostavljal razred
nemu vprašanju. Menim, da nacija kot taka pri 
njem kotira višje kot internacionalna poveza
nost delavskega razreda.
Ena izmed konceptualnih razlik med Kardeljem 
in Kavčičem je bila torej ravno v nacionalnem 
vprašanju. Zdaj, ob osemdesetletnici 
Kardeljevega rojstva, seje pisalo, daje o tem, 
kar zadeva suvereno Slovenijo, že vse Kardelj 
povedal. Ali ni to sprevračanje resnice?
Da. Zame je problematično to, da slovenska 
partija - menim, da ni več liberalcev in konser
vativcev, ampak so staro - in novo-kardeljanci 
- še vedno prisega na Kardelja. Konkretno Mi
lan Kučan, ki utegne zmagati na volitvah za 
predsednika države, je v bistvu kardeljanec, ki 
se ne more otresti njegovih dogem. Skratka, to 
je nevarno, ker bo s kardeljanstvom partija le 
še prolongirala to žalostno stanje. Namesto da 
bi rehabilitirala Kavčiča - čeprav sam Kavčič 
je že rehabilitiran, ampak partija kot taka bi ga 
morala zase rehabilitirati, s tem bi tudi sama 
dobila neko večjo kreditibilnost - pa gre slavit 
Kardelja, ki je bil njegov "smrtni sovražnik”. 
In ko je vsa novejša zgodovina pokazala, da je 
Kardelj pripeljal to državo s svojim eksperi
mentom samoupravnega fundamentalizma v 
slepo ulico.
In tudi Ustavo iz leta 1974 je Kardelj v bistvu 
sprožil zaradi Kavčiča oziroma zaradi cestne 
afere. Zavedal se je, da je treba federacijo bolj 
konfederalizirati, da ne bi prihajalo do takih 
revoltov. In to je potem naredil - seveda ob 
tem, da je Kavčiča pospravil. Obenem pa je re
publiškim "fevdom” dal partijsko nadvlado. Se 
pravi, da je nad njimi vladal Tito s svojo voja- 
ško-policijsko silo in zgodovinsko karizmo; 
Kardelj mu je dal ideološko berglo samoupra
vljanja, Dolanc pa je bil operativna izpostava. 
Po tretji strani pa so stozdirali in sisizirali go
spodarstvo, ga atomizirali in ga potem po ne
štetih partijskih kanalih obvladovali in ga na 
novo centralizirali. Tako, da je bilo vse zablo
kirano in gre za nekak protisloven proces; če
prav so republike in avtonomni pokrajini dobi
le večjo avtonomnost in suverenost, so bile po 
drugi strani še vedno lutke v rokah te vrhovne 
partijske in federalne politike.
Ali ne bi mogli reči, da kardeljanski koncept še 
traja?
Ja, ta spor še vedno traja, čeprav sta oba prota
gonista, Kardelj in Kavčič že mrtva, torej kon
ceptualno še traja.
Vendar je vse bolj jasno, da taka opcija ni več 
mogoča v tem smislu, da bi reševali probleme 
na jugoslovanski način. Markovič je že propa
del. Sploh si ne upa povedati, kolikšna je infla
cija ta mesec.
To pomeni, daje danes temeljno vprašanje, kako 
spremeniti sam sistem?
Da. Danes se mi zdi pomembneje gledati na
prej, kako je v razvitem, normalnem svetu, pa 
poskušati skozi novi slovenski parlament po
staviti nove ustrezne zakone in potem delovati 
v tem smislu. Brskanje po zgodovini pa je le 
važno, da se izognemo nekaterim nevarnostim, 
posebej revitalizaciji kardeljanstva, ki je smrtni 
sovražnik slovenskega nacionalnega razvoja, 
slovenskega naroda in slovenske države, tudi 
Jugoslavije; smrtni sovražnik vključevanja v 
Evropo.
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Sporni davek le solidarno prerazporeja 
denar v korist družin z otroki

Po desetletju, ko bi nam bila za ozelenitev slovenskega drevesa življenja že kr- 
vavo potrebna, pa uradna politika tega ni jemala dovolj resno, se slednjič le roje
va slovenska prebivalstvena politika. Podlage zanje je zasnovala skupina stro
kovnjakov, ki jo je maja lani imenovala slovenska vlada, vodi pa jo EMIL MILAN 
PINTAR, ki se v vladi ukvarja z vprašanji razvoja in tehnologije. Z njim smo raF 
predali nekatera razmišljanja o vidikih porajajoče se prebivalstvene politike, ki 
med ljudmi vzbujajo največ (naklonjenih in manj naklonjenih) komentarjev.

V kakšnih okoliščinah so 
nastajale podlage 
prebivalstvene politike?

»Pri nastajanju podlag pre
bivalstvene politike je treba po
znati njihovo ozadje, ko smo 
dve desetletji razvijali tip druž
be, kjer je sociala prevladovala 
nad ekonomiko. To je sčasoma 
blokiralo razvoj družbe. Ko 
smo leta 1986, ko je sedanji iz
vršni svet začenjal mandat, za
čeli o tem razpravljati, se je iz
kazalo, da nas nekaj želi me
njati razmere tako, da socialna 
politika ne bo več hromila eko
nomike, temveč bo dopustila 
njen razvoj, kjer bo potrebno, 
pa bo šla v korekcijo posledic, 
ki jih prinaša ekonomska logi
ka. Najprej smo potegnili ne
kaj potez na področju razvojne 
politike. IS je začel zavestno 
zmanjševati sredstva za rezerve 
v gospodarstvu, kajti te so bile 
doslej vedno namenjene tistim, 
ki so slabo ravnali s sredstvi - 
na drugi pa začeli formirati 
sklade za razvojne namene 
(npr. razvojni dinar). Enako 
smo začeli razmišljati o social
ni politiki, ki mora biti v funk
ciji razvoja. Želeli smo zmanj
šali socialno varnost delazmož- 
nih in jo povečati handikepira- 
nim vseh vrst - invalidom, du
ševno prizadetim, premladim 
in prestarim za delo, tistim, ki 
jih družba šele namenja za ju
trišnje delo. Tu smo naleteli na 
prve konflikte, kajti aktivni v 
službah so delazmožni in ti ni
so puščali, da bi se družbena 
pozornost prenesla na handike- 
pirane, mislili, da morajo biti 
oni ciljna skupina socialne po
litike. Še vedno mislimo, da 
moramo človeka, ki izgubi 
službo, odškodovati skorajda v 
polni meri, da se mu skoraj ne 
pozna izguba službe. To je na
pačna filozofija, saj se ta od
škodnina ne pretoči nujno na 
njegove bližnje, ki to odškodni
no potrebujejo, temveč on iz
gubi zaradi te odškodnine inte
res, da bi iskal drugo službo. 
Zato je socialna politika, njeni 
principi, izničili ekonomiko, 
motiv za izobraževanje, samoi- 
zobraževanje, samoinvestira- 
nje. Podobno je s politiko za
poslovanja. Skatka, družbe, 
kjer so socialni aspekti nadre
jeni ekonomskim, plačajo z 
razsulom ekonomike. V tem 
razmišljanju smo dognali, da 
se nam negativne posledice od- 
slikavajo ravno na otroški po
pulaciji, kar že dokazujejo ne
katere sociološke raziskave iz 
70. let.

Dvojna
razvojna zanka
Kako komentirate 
slovenske prebivalstvene 
razmere na eni strani v 
luči razvitosti, na drugi v 
luči »sindroma 
socializma«?
»V okviru snovanja razvojne 
politike smo prišli do spozna
nja, da je socialna politika na
pačno zastavljena in da pušča 
posledice tudi na dinamiki roj
stev. Slovenija ni izgubljala di
namike rojstev kot razvite 
družbe, temveč še znatno hitre
je, razlog pa je v dvojni razvoj
ni zanki. Ta izhaja iz tega, da 
smo mi po produkcijski plati 
razvita družba, ki ustvarja 5700 
dolarjev na prebivalca, in 
ogromno tega denarja zgublja

V okviru projekta Slovenija 2000 smo že 1. 1982 opozarjali, 
koliko imamo psihično deformiranih otrok, ker so se morali 
prilagajati nebiološkemu delovnemu ritmu staršev. Na ta na
čin so se negativne posledice družbene organizacije prenašale 
na otroke. Drugič: Ko so opravili anketo v otroških vrtcih, 
kdaj bi si želeli, da bi bili odprti, se je izkazalo, da sl veliko 
staršev želi njihovo podaljšano delovanje, tako da bi lahko 
družine opravile popoldne še kake obveznosti. To je kazalo, 
kot da želimo odtujitev med starši in otroki že sicer povečati in 
da nam družba postaja nehumana. Tretjič: na eni strani smo 
prišli v skupino razvitih družb z visoko stopnjo zaposlenosti, z 
veliko količino zaposlenih žensk. Faktor visoke razvitosti do
polnjuje faktor socializma, ki je strašno užival v zaposlitvi 
ženske in ji dajal s tem (večkrat navidezno) enakopravnost, 
hkrati pa je moškega in žensko slabo plačeval, nič pa ni rein- 
vestiral v socialne servise, ki bi morali razbremeniti družine.

mo v prerazporeditvi v Jugosla
viji, posledica pa je, da ga ni
mamo za reinvestiranje v kvali
teto življenja, v socialne servi
se. To je slovenska posebnost, 
podobno se nam dogaja tudi v 
ekologiji, kjer obremenimo na
ravo s produkcijo razvite druž
be, vanjo pa investiramo z ma
niro revne družbe. Pri človeku 
je ravno tako: od njega zahte
vamo evropsko produktivnost, 
vanj pa reinvestiramo na bal
kanski način.
Izvršni svet je imenoval skupi
no strokovnjakov za izdelavo 
podlag prebivalstvene politike, 
ker je želel, da to politiko pri’

letošnja usmeritev, da bomo ob 
popisu tiste, ki se bodo identi
ficirali kot Jugoslovani, tretira- 
li kot jugoslovanski narod. 
Navzočnost priseljencev nam 
je pokrivalo realno dogajanje v 
slovenski populaciji. Po letu 
1980 se nam zmanjšuje obseg 
populacije, ne njen delež v Ju
goslaviji. Pri sedanji stopnji 
dolgosti življenja bi morali 
imeti 15 rojstev na 1000 prebi
valcev, da se prebivalstvo ne bi 
zmanjševalo. Mi pa smo padli 
na 13. Obseg naroda se zmanj
šuje tudi zato, ker imamo stra
hotne izgube populacije: smrt
ne primere in odselitve. Le po

peljemo v razvojno opcijo datek: Švedska je leta 1987 iz-
družbe, ne pa. da jo ohranimo 
kot separatno logiko v naspro
tju z razvojno in ekonomsko 
logiko. Imenovana je bila lan
sko pomlad, tako da so neute
meljeni očitki, da smo hoteli to 
izkoristiti v predvolilne name
ne.«

Premalo 
rojstev, preveč 
smrti, priselitve
Ko govorimo o 
prebivalstveni politiki, se 
Slovenci primerjamo s 
Švedsko, Francijo, 
drugimi razvitimi 
državami. Ali ni taka 
primerjava spričo naše 
dejanske materialne 
razvitosti preveč 
ambiciozna?
»Ne primerjamo se denimo s 
Švedsko zaradi bogastva druž- 
be, pač pa smo ji po demograf- 
skeip modelu zelo podobni. Ta 
ima podobno koncentracijo 
prebivalstva na deželi kot Slo
venija, njihovo drevo življenja 
je podobno našemu, ozirom3 
se mu približujemo z zakasnit
vijo 5 do 10 let. Primerjamo se, 
da vidimo, kako so oni v tej fa
zi reagirali na usihanje prebi
valstva. Tudi z drugimi se pri
merjamo, denimo s Francijo, 
kjer so modro osnovali tako 
stroko kot politiko, kar zadeva 
demografski in migracijski vi
dik. Slovenci nismo razvili ne 
enega ne drugega. Količina v 
Slovenijo priseljenih ljudi one
mogoča pravo sliko, saj vsa 70. 
in 80. leta državna statistika ni 
dobro ločila med Slovenci in 
živečimi v Sloveniji. Slovenija 
je postala s 15 odstotki neslo
vensko govorečih prebivalcev 
podobna tistim družbam, kjer 
so zavestno naseljevali drugače 
govoreče, npr. v Litvi, kjer da
nes 40 odstotkov ljudi upora
blja ruski jezik. Tu gre bodisi 
za visoko stopnjo nemarnosti 
do jezika in naroda, ali pa je v 
ozadju zavesten proces formi
ranja t.i. jugoslovanskega naro
da. Da gre morda za to, govori

gubila 1,67 otroka moškega 
spola na 1000 prebivalcev v 
starosti do 4. leta, Slovenija pa 
6,1. Štirikrat večje izgube po
jasnjujemo z nižjo stopnjo 
zdravstvenega varstva, kulture 
in podobnim. Starejše pa izgu
bljamo zlasti v prometu. Po sa
momorilnosti je Švedska na 

■enaki stopnji kot mi, tako da ni 
naša neugodna demografska 
slika posledica samomorov, 
ker nekateri razvijajo teorijo o 
samomorilnosti slovenskega 
naroda.«

spet v specifičnem položaju. 
Po vojni smo doživeli odliv iz 
politično-ideoloških razlogov, 
zaradi česar veliko Slovencev 
živi v diaspori, sledilo je v 60. 
letih odseljevanje iz ekonom
skih razlogov, v 70. pa masov- 
nejši ”beg možganov". Eko
nomski beg se dogaja povsod, 
pri nas še bolj zaradi prej ome
njene dvojne povratne zanke. 
Odseljevanje izobraženega ka
dra ima sicer ekonomsko, pa 
tudi politično plat. Del prole
tarske ideologije je bil sovra
žno nastrojen zoper inteligen
co, kar je po eni plati nepo
sredno povečevalo odliv inteli
gence, po drugi pa posredno, 
ker je odnos do razumnikov 
vplival na njihov ekonomski 
položaj, to pa je pospeševalo 
odliv. Nadpovprečen odliv mo
žganov, v 80. letih plačujemo z 
zmanjšano konkurenčnostjo 
slovenske družbe v evropskem 
ekonomskem prostoru.«

Krivični
davek?
Vrniva se k stimulativnim 
ukrepom za morebitno 
povečanje prebivalstva.
Ti terjajo denar, 
slednjega pa naj bi zbrali 
z davkom na 
nestarševstvo, kar je v 
javnosti dvignilo veliko 
prahu.
»To je bilo bolj zaradi netole
rantne interpretacije. Sicer pa 
pri nas poznamo otroške do
datke, ki jim je pravna podlaga 
zvezna zakonodaja. Ta temelji 
na poprej utemeljeni socialni

Evropski delovnik ponuja rešitev, pravzaprav evropski stil ži
vljenja. To po eni strani pomeni delovni čas, po drugi pa precej 
omehčan način zaposlovanja, kar pomeni manj trde redne za
poslitve 8 ur, več angažiranja za določen čas, več zaposlitve za 
part-time sisteme. Normalen delovnik je čas z opoldanskim 
odmorom, ki je kot nalašč za 4-urne zaposlitve, to je kombina
cija, ki celi vrsti staršev omogoča daljše bivanje z družino. 
Ko sem primerjal slovensko in francosko družino glede izko
riščanja družbenih servisev, se je izkazalo, da pri nas slednjih 
sploh nismo razvili, denimo javne pralnice za sprejemljivo ce
no. To delo opravimo v družini. V razvitem svetu je to opravilo 
družbenih servisev, kar razbremeni družino, po drugi strani pa 
predstavlja možnost zaposlitve. Razvite družbe so že opravile 
prehod iz sekundarnega tipa družbe, kjer je nosilec delavec v 
težki industriji, v kvartarni tip družbe, kjer je 90 odstotkov lju
di zaposlenih v servisnih dejavnostih in le 15 v sekundarnih.

Ob nujnosti obstajanja 
prebivalstvene politike 
govorite tudi o snovanju 
migracijske politike. Kako 
si jo predstavljate?
»Svetovna tendenca je, da pa
dejo meje med državami, da 
pride do pretoka ljudi, idej. Ob 
tem pa je skoraj vsaka nacio
nalna država zaščitila svoje lju
di pred prilivom tujerodnega 
prebivalstva. Prvič zato, ker 
prihod tujerodnega prebival
stva etnično obremeni domo
rodno prebivalstvo (zaradi dru
gega jezika, kulture, religioznih 
manir). Ob majhnem številu 
priseljencev, to ni tako vidno, 
ne prihaja še do konfliktov, 
pač pa se tujerodni relativno 
hitro asimilirajo. Ko pa preide
te točko 15 odstotkov, se stvari 
začno zapletati. Tujerodno pre
bivalstvo začne ohranjati svoje 
značilnosti, nastajajo razlike, 
konflikti, obremenitev. Zato so 
se države pred tem zaščitile. 
Na drugi strani pa je gre za 
emigracije. Tu smo Slovenci

stvo za zbiranje denarja) ali da 
davek kot večina razvitih družb 
diferenciramo in ga postavimo 
kot razvojni element. Nesmi
selno je namreč najprej vse 
obremeniti z davkom, nato pa 
isti denar nekaterim vrniti v 
obliki družinskega dodatka. 
Tak princip Slovenija ima. Ti
sti, ki denimo živimo od prora
čuna, posebej odvajamo za 
proračun, enako zdravniki pla
čujejo v zdravstvo, šolniki v 
šolstvo, nato pa denar dobivajo 
nazaj. To je prazno vrtenje de
narja, prelaganje iz žepa v žep, 
kar nam napihuje družbeni 
proizvod, od katerega pa po
tem v Beogradu zares plačamo 
višji davek. Že desetletje se bo
rim, da bi ta sistem racionalizi
ral, zato nisem mogel enake ne
umnosti predlagati tudi pri 
družinskih dodatkih. Torej sem 
predlagal poenostavljeno vari
anto, naj ta davek plačajo sa
mo tisti, ki nimajo otrok in 
stroškov z njimi, sprejemajo pa 
oni, ki te stroške imajo. Treba 
je tudi vedeti, da je politika 
tehnika urejanja javnih zadev 
in tu ne gre moralizirati. Tu ne 
gre za kaznovanje ljudi, ki so 
brez otrok, pač pa za preprosto 
prerazdelitev sredstev v korist 
tistim, ki imajo zaradi otrok 
več stroškov kot oni brez njih. 
Prav je, da slednji nekaj prispe
vajo tistim otrokom, ki obstaja-

zdaj deležne enakih 
socialnih ugodnosti kot 
domače. Bodo deležne 
tudi novih, oziroma kako 
jih bomo dodeljevali, da 
na eni strani ne bi 
diskriminirali 
priseljencev, na drugi pa 
le bolj spodbujali rodnost 
slovenskega 
prebivalstva?
»V Sloveniji je po oceni med 
20 in 22 odstotkov priseljencev. 
Mimo tega dejstva ne moremo. 
Če pa bi principe prebivalstve
ne politike postavili splošno, bi 
delovali obrnjeno, pomenilo bi 
kot povabilo na priseljevanje, 
priseljenci pa bi porabili še več 
sredstev za otroške dodatke in 
obremenili slovensko populaci
jo, bi tako še manj imela za 
svojo reprodukcijo. Zato smo k 
temu pristopili selektivno in 
čudim se, da ta del študije še ni 
dvignil prahu. Pri tem ni naša 
podlaga nacionalnost, pač pa 
skupno življenje. Za tiste, ki 
jim slovenski jezik ni materni 
jezik, bi veljali ti ukrepi pod 
pogojem, da so 5 (oziroma 10) 
let na Slovenskem, oziroma 
imajo toliko neprekinjene delo
vne dobe na Slovenskem. Cela 
vrsta je ljudi, ki niso Slovenci, 
pa jim je normalni občevalni

jo in so garancija obstanka slo- jezik slovenščina, ni razlike
• ... • ____X11- tvta.1 niiint m Qlm:nnr>i ca nrivenstva in zagotovitev naših 
pokojnin. Enako je z avtomo
bili - če kupite večji avto, pla
čate večji prometni davek, če 
manjšega, pač plačate manj, če 
ga sploh ne kupite, ne plačate 
nič. Sicer bo predlog pred 
skupščino. Če se bo odločila, 
da je pametno pomagati druži
nam z več otroki, kar se je raz
viti svet odločil že prej, potem 
je razumljivo, da je treba ta 
sredstva nekje vzeti. Nobenega

med njimi in Slovenci, so pri
padniki tega prostora, deloma 
tudi že naroda. Pri drugih gre 
za ljudi, ki so se normalno inte
grirali (ne asimilirali) v sloven
sko družbo in v njej tudi realno 
z minulim delom nekaj prispe
vali, imajo pravico tudi upora
bljati del družbenega proizvo
da, kajti slednji je sad več let, 
desetletja... Kdor se je torej in-
tegriraI in v družbo prispeva,
tisti, ki je začel prevzemati nor-

politiki. Dobivajo jih le social
no šibki, cenzus je dohodek na 
družinskega člana. Mi pa smo 
hoteli, da se da prek tega in
strumenta govoriti tudi o de
mografskih vzvodih. Seveda pa 
moramo odstopiti od zvezne 
zakonodaje, od socialne osno
ve, temveč vpeljati na republi
ški zakonodaji temelječ družin
ski dodatek. Računali smo ra
zne verzije - tisto, kar bi imelo 
določeno težo, pa še ne prehu
dega bremena za vse, je pokri
vanje 30 odstotkov cene stro
škov za drugega in 60 odsto
tkov cene za tretjega otroka. Po 
številu 2. in 3. otrok (pada zla
sti število teh v slovenski druži
ni) smo izračunali, da bi za ta 
projekt potrebovali 0,6 odstot
ka družbenega proizvoda, ali 
70 milijonov dolarjev na leto. 
Pojavlja se vprašanje, kje ta de
nar dobiti. Edina realna mož
nost je prerazporeditev denar
ja. V osnovi gre vselej za da
vek, bodisi da ga plačujemo vsi 
(davek ima v tem primeru fi
skalno značilnost, je le sred-

razloga ni, da ga zberemo s-me te družbe, od jezika do de- 
splošnimi davki, ker je to vrte- lovnih navad, naj koristi tudi 
nje denarja v prazno.« bonitete te družbe. Nočemo pa,
v clnupniii imnmn nroroi da nam ta sistem POStane si-v Slcvenij! imamo precej stem privabljanja koristnikov
priseljenih družin, ki so iz drugih okolij«

Z a združenje slovenskih 
jetnikov jugoboljševizma!
Blagor lačnim in žejnim pravice 
zakaj ti bodo nasičeni 
(iz Evangelija po Mateju)

Prvi praznični starodavni božič po toliko letih, pa novo leto. zače
tek zadnjega, človeštvu toliko obetajočega desetletja drugega ti
sočletja... /žima je. čeprav na tista čisto prava, verjetno zaradi 
vsega tega ne. kar človek v svojem napuhu počne s stvarstvom. Pa 
vendar je v naših dušah pomlad. Mogoče najmanj v moji državi, 
nekaj več v »moji deželi«, največ pa na vzhodu stare celine, kjer 
ljudje še vedno tlačanijo pod nenavadnim aziatskim boljševiz
mom, ki je prav tako zašel s človeške poti. kot tiste svečeniške vla
davine. izginule v somraku preteklosti v novem svetu, v katerem 
so živim jetnikom trgali srca iz prsi.
Tudi nam, jetnikom iz »moje dežele«, so jih trgali iz živih prsi. 
Nekaterim, premnogim so jih iztrgali za zmeraj. Naj v miru poči
vajo na gorskih vzpetinah, po gričih in dolinah, v gozdovih, kra- 
ških jamah in breznih »moje dežele«, pa na otokih in v morju iz
ven nje. Mnogim, kar številnim, pa je iztrgano srce ponovno zače
lo biti v prsih. Slovenci živimo širom sveta, po vseh deželah in 
celinah, preko vseh morij. In vsi smo še vedno Slovenci, z upa
njem v srcu, da se bo morda končno le izpolnila ena od osnovnih 
točk programa nekdanje Osvobodilne fronte, na žalost tudi popa
ckane z aziatskim boljševizmom, točka, ki so jo predlagali v njej 
sodelujoči kristjani, da se bo namreč narodni značaj spremenil...
K sreči se res spreminja, za kar pa je moralo preteči mnogo, zelo 
mnogo časa. In upoštevati bo treba vse tisto, kar so ustvarili naši 
predniki že dosti časa pred Osvobodilno fronto in tudi pred Čebi
nami. Z upanjem lahko gledamo, da se bodo v »Canosso« odpra
vili krivci vsega narodnega zla. da se bodo odpravili na pot, ki se 
začenja z »mea culpa« ne le za pokončane dachavce, ampak prav 
tako za vetrinjske in vse druge žrtve.
S ponosom nas navdaja pobuda rojakov vseh barv in v vseh deže
lah za ustanovitev slovenskega kongresa, za medsebojno spozna
vanje in sodelovanje vseh Slovencev po vsem svetu, za prenehanje 
sovražnosti in nesoglasij med nami, za spravo med vsemi dobro 
mislečimi, za spravo brez prikritih namenov.
Zadnji čas je, da se vsemu temu »gibanju« pridružimo še nekda
nji jetniki vseh barv, živeči v domovini in na drugih celinah, jetni
ki in svojci pokončanih jetnikov. Verjetno nas je več kot vseh tistih

nadaljevanje na 14. strani
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nadaljevanje s 13. strani
Z a združenje slovenskih jetnikov 
jugoboljševizmaJ
v raznih partijah, v starih in novih zvezah in združenjih, prav tako 
v strankah izven »moje dežele«, in še koga. Prepričan sem, da 
smo samo mi. po besedah rajnega Vitomila Zupana zelo številni 
Levitanovci »pripadniki tihega samostojno mislečega in nevidno 
delujočega ljudstva« zmožni uredili največ potrebnega za sloven
stvo, in to proti tisti Levitanovi policijski »totalitarni vladi uprave 
in njenim predpostavljenim v prestolnici«, če bi to še hoteli bili. 
Zato se zdramimo vsi še živeči ali pa svojci jetnikov in pokonča
nih. od tistih z okupatorjem nesodelujočih žrtev iz začetka vojne, 
preko pokončanih vojnih ujetnikov s Turjaka in Grčaric, žrtev po
horske zadeve, povojnih vetrinjskih in drugih žrtev, sploh vseh je
tnikov — žrtev jugoboljševizma — pa najsi gre za meščanske, du
hovniške, kmečke žrtve, žrtve za »narodno čast«, nedržeče se 
»kulturnega molka«, pa žrtve »družbeno koristnega dela«, »voja
ških disciplinskih bataljonov«, dachavskih in drugih procesov, go- 
lootočanov, jelnikov-obsojencev vojaških sodišč itd., vse do »čet
verice«.
Mnogo bomo morali prav mi, nekdanji jetniki, »pripadniki tihega 
samostojno mislečega in nevidno delujočega ljudstva« postoriti’ 
Najprej »pokopljimo mrtve«, kot pravi tudi »sklep o preteklosti« 
zadnjega zbora slovenskih, še vedno jugoslovanskih komunistov. 
Saj so vsi po nepotrebnem, necivilizacijsko in nekrščansko pokon
čani med vojno in po njej bili pred svojim koncem bolj ali manj 
tudi jetniki. Pokopana je namreč le ena stran, druga še ni. Me
nim, da je za pokop potrebno, da vemo za grob in da je na njem 
obeležje. To pa ni napravljeno niti za žrtve dachavskih procesov, 
saj je »kenotof« na Žalah (brez imen!) le žalosten nadomestek, 
potreben predvsem komunistom za »pranje vesti«, za umetno lo
čevanje pokončanih žrtev na »dobre« in »slabe« (pri »stopanju v 
Evropo«!). Napišimo nanj vsaj imena žrtev in imena krajev, kjer 
so bili dejansko pokončani in pokopani, ter tam postavimo obe
ležja, tako na Prisilno delavnico in na Žale v Ljubljani kot Ko
čevski Rog. Zato sprejmimo pobudo nekaterih partizanov in kul
turnikov za spominsko, tudi lipo sprave na Žalah in spominski 
kamen kot znamenje žalovanja za vse medvojne in povojne slo
venske žrtve boljševizma na slovenski zemlji, pa tudi izven nje. 
Udeležujmo se spominskih slovesnosti. Maja za žrtve dachavskih 
procesov, golootočane in vse tem podobne žrtve. Junija po za naj
številnejše pokončanje našega naroda v zgodovini, za nečloveški 
pokol vojnih ujetnikov-slovenskih domobrancev na Kočevskem 
Rogu, na Štajerskem in Gorenjskem, pokončane vojne ujetnike iz 
leta 1943 v Jelendolu in Mozlju in podobne žrtve. Psi ti so ostali 
brez pravice do grobov.
Pridružimo se peticiji Ljudske skupščine Slovenije, naj omogoči 
poznanje vseh neznanih in znanih ter prepovedanih grobišč, nji
hovo zaščito in postavitev obeležij z imeni pokopanih! Odkrivaj
mo ta grobišča, zaznamujmo jih z začasnimi obeležji, prinašajmo 
nanje cvetje, prižigajmo sveče in prirejajmo ob njih spominske slo
vesnosti! Dajmo pobudo tudi za postavitev pomnikov na najštevil
nejših grobiščih slovenskih žrtev: na Kočevskem Rogu in na Go
lem otoku. Ne pozabimo tudi na slovenski zemlji pokončanih bra
tov Srbov in Hrvatov, ki jih je mogoče še več, kot je slovenskih 
žrtev, oboje pa so pokončale neslovenske (»jugoslovanske«) parti
zanske enote.
Če slovenski komunisti mislijo s svojim »sklepom o preteklosti» in 
s postavljenim kenotafom dachavcem resno, naj zahtevajo od svo
jih članov (še vedno članov!) in nekdanjih prvakov, ki so se takš
nih genocidnih dejanj učili v policijskih šolah »starejšega brata«, 
naj povedo, kje so grobišča, saj zanje dobro vedo. Ne bom imeno
val še živih, med katerimi so nekdanji načelnik slovenske policije, 
njegovi namestniki in pomočniki. Zaupam v njihovo poštenost, da 
se bodo sami oglasili. Njihovi nasledniki, današnja policija, pa 
naj obelodani sezname žrtev in grobišč ter neha preganjati žalu
joče svojce, ki prihajajo počastiti mrtve na teh grobiščih. 
Komunisti s Socialistično zvezo in njenim svetom za varstvo člo
vekovih pravic naj dajo pristojnim organom pobudo za raziskavo 
vseh medvojnih in povojnih (porevolucijskih) usmrtitev in njihove 
upravičenosti, predvsem zaradi pravice mrtvih do spomina in po- 
tolažitve njihovih še živečih svojcev. Ta pobuda se nikakor ne sme 
omejevati le na povojne sodno in nesodno pokončane ali le na ne
kakšne »politične«. Kdo pa naj bi dal mnenje, kaj je bilo politično 
in kaj ne? Zakaj bi morali dati takšno pobudo posamezni priza
deli, sedaj že hudo ostareli in življenjsko povoženi, danes odgo
vorni komunisti pa naj bi o tem pisali le svoje »sklepe o preteklo
sti«, seveda predvsem zaradi svoje slabe vesti!
Še živeči jetniki pa naj bi bili prvenstvena naloga našega združe
nja, pa tudi skrb za ostarele in obubožane svojce pokončanih je
tnikov. Gre za duševno in gmotno pomoč. Pri tem bi se lahko po
vezali s podobnimi ustanovami katoliške cerkve, saj so edine pri
merne za to, uradne organizacije pa za to danes niso še ničesar 
storile.
Končno še o »znanstveno kritični analizi in sodbi«, da se držim 
že imenovanih sklepov slovenskih komunistov, ki so kot nalašč za 
program dela našega združenja jetnikov. Vse priznanje doseda
njim piscem za njihov državljanski pogum! Nekaj so o tem rekli 
tudi naši mlajši časnikarski publicisti, prizadeti in pričevalci, ne
kateri žal preveč samo na nepreverjenih izjavah že ostarelih prič 
in tudi s pretiravanjem števila jetnikov in žrtev.
S sodelovanjem bivših jetnikov in svojcev žrtev organizirajmo po
pisovanje žrtev in grobišč po vsej naši deželi, tudi popisovanje je
tnikov in zaporov ter taborišč in kapedejev. Dajmo zgodovinarjem 
pobudo za monografije o posameznih zaporih, o dogajanju v njih 
ter o vrstah jetnikov vseh barv. seveda tudi o tedaj vladajočih 
nam biričih in rabljih. Use to pa brez sovraštva, le zaradi zgodo
vinskega spomina in zapisa izkušenj, zato, da bi se kaj takega ne 
dogodilo nikoli več! Ali kot pravijo komunistični sklepi o preteklo
sti «... Pokopljimo mrtve, popravimo krivice živim... Ne otežujmo 
življenja ljudem, ki jim je po toliko desetletjih lasten spomin naj
hujši birič.«
Upam, da so slovenski komunisti, pisci teh sklepov, iskreno mislili 
ter da bodo prispevali svoj poglavitni delež kot stranka in kot 
oblast, z dejanji, ne le s pisanjem. Dachavci in ponesrečen keno- 
taf so le prvi korak!
Zato sotrpini in svojci žrtev, rojaki v vseh deželah sveta, kjer živi
mo. organizirajmo se in začnimo z delom! Pišimo o svojih mne
njih, predlogih in zahtevah!
Vsi slovenski jetniki, združimo sel

V Ljubljani, prosinca 1990

Zdenko Zavadlav 
s soglasjem skupine 

nekdanjih jetnikov vseh barv

Petek, 16. februarja 1990

Sprenevedanje nad morišči
Velika polemika o zaslugah in zločinih, o gloriji in nečednostih rdečega in belega kajti dosti preveč prepariranih 
tabora v drami, imenovani druga svetovna vojna na Slovenskem, se nezadržno »vernikov« m zmoglo čez nočza- 
kot povodenj razliva skozi množične medije, pri čemer tudi Gorenjski glas m iz- pa se vsajznah dovoljspretno 
vzet. Pravzaprav jo je bilo pričakovati, kajti usoda vseh tabuiziranih tem, ki so pretvarjati, da ga je zamenjalo. 
predolgo prepuščene idealiziranju zmagovalcev, je nazadnje vedno žalostna:
nasprotna stran spričo nakopičenega gneva oblasti tudi poglavja v njih, pred ka- 
terimi bi si neobremenjen analitik kvečjemu občudujoče snel klobuk.

Toda neobremenjenih, objektiv
nih analitikov naših medvojnih 
travm skorajda ni. In zato se je 
zgodilo, da skušajo rušilci belo- 
črnih kulis, ki so 45 let obdajale 
dogajanja v tistem usodnem ča
su, zbeganim mlajšim rodovom 
ponuditi enako pobarvane kuli
se: le prejšnje belo je postalo čr
no in prejšnje črno je prepleska
no v belo.
Resnica, oskubljena štukatur, 
navijaških tolmačenj in subje
ktivnih pogledov, pa ostaja še 
naprej v ozadju. V spominih raz
nih režimskih viličin je je prema
lo, da bi lahko govorili o verodo
stojnih dokumentih, kajti spo
min je kot razmočena ilovica: 
spolzek je, zmuzljiv in zelo pri
kladen, če želiš sebe prikazati 
kot opredmetenje junaštva, tr
pljenja in pravičnosti. Seveda 
isto velja za pričevanja belogar
distov. od Venclja Dolenca dalje, 
ki so vse prej kakor čvrsta opora 
pri oblikovanju verodostojnih 
pritožb. Tudi današnji zgodovin
ski učbeniki, monografije in kro
nike zahtevajo skrajno selekti
vno obravnavo. Nasploh je vede
nje povprečnega, v novi Jugosla
viji rojenega Slovenca, vedenje o 
razdobju od konca 1. do konca 
2. svetovne vojne, pogosto skraj
no bedno — če si ga bolj kriti
čno razmišijujoč mlad človek ni 
naknadno izboljšal s fragmenti, 
obelodanjenimi v tej ali oni obli
ki po izbruhu informacijske od
juge in po razrahljanju cenzor
skih primežev v poznih osemde
setih letih. A iz osnovne šole in 
celo iz srednjih šol je v glavi od
nesel zgolj sliko mrakobne stare 
Jugoslavije, v kateri je kot edini 
potokaz svetila preganjana ko
munistična partija, ki je potem 
popeljala ljudi v epohalen boj zo
per nacifašistične okupatorje.
Bo že držalo, kar pravi prvak 
Demosa dr. Jože Pučnik: prepu
stimo razčiščevanje preteklosti 
stroki, zgodovini. Ali. kot pou
darja Cveto Kobal, naj prave od
govore poišče znanost. Ampak 
ravno vplivne osebnosti Kobalo- 
ve generacije bodo morale poprej 
odpreti vrata nedostopnih arhi
vov in dopustiti, da bo postalo 
razvidno ozadje ravnanj, akcij in 
operacij, ki so na folklorističen 
način prikazane v memoarski li-

ških sposobnosti, katerih našle- ni ideološki razkol v odporniških 
dek so biti vedno večji uspehi vrstah. (Hitlerjevo rasno segre- 
gverile, prevzela ključne položaje gadjo je zamenjala enako beba- 
v gibanju. Slednje je dobivalo va razredna segregacija). Morda
zmeraj jasnejši politični pred- 
inak, značaj in cilji posamez
nih akcij pa so zmeraj češče ka
zali, da gre za dve vzporedni za
devi: za osvobodilni boj in za re
volucijo. Po Dolomitski izjavi se

bo kdaj pozneje kakšen razisko
valec obdeloval tudi aroganco, 
primitivizem in vandalske nago
ne, ki so pod krinko prelamlja
nja s staro, gnilo ureditvijo in s 
parazitskimi sloji usmerjali po

je ta dvojnost okrepila navznoter cetje »partizanske avantgarde« 
in navzven. Zrcalila se je skozi zadnja vojna in prva povojna le- 
lik vsemogočih politkomisarjev, ta- Ker zoper »nedistancirano« 
skozi obstoj likvidatorjev, skozi pisanje Iva Žajdele protestirajo 
zaostreno medsebojno sumniča- ravno škofjeloški borci, naj no
vost in občutek negotovosti ter 
skozi poteze, ki so dale slutiti, 
da komunisti vnaprej odstranju
jejo ovire (beri: komunistom ne
naklonjene ugledneže) na poti k 
prevzemu oblasti. Nujen stranski 
učinek je bila kajpak okrepljena 
sovražnikova propagandna de
javnost, ki je najprej pasivni del 
prebivalstva in potlej tudi števil
ne simpatizerje, podpornike in 
aktivne sodelavce NOB prepriča
la, da deželi grozi boljševizacija, 
še prej pa državljanska vojna. In 
če smo odkriti, Nemci niti niso 
lagali.
Mnoge dokaze v prid gornjim tr-

vedem samo dva zelo ilustrati
vna primera iz Škofje Loke.
V enem je tragični junak član 
nekdanje premožne loške druži
ne. Sel je v partizane, po dveh ali 
treh mesecih pa od tam pobe
gnil. Nesojeni tovariši so ga na
črtno maltretirali, sramotili in 
poniževali, orožja ni smel nositi 
nobenega, zmeraj je moral hodi- 

čisto zadaj, za kuharjevo mulo 
in kotlom. Potlej se je umaknil 
na Dunaj, a mu domotožje ni 
dalo miru. Dan ali dva po vrnitvi 
50 ga, renegata, iz zadese potol
kli, čeravno ni nikomur z niči
mer škodil.

ditvam je uradna povojna politi- Drug pripetljaj je skoraj anekdo- 
ka nalašč potisnila v kraj. Vze- "• - *--• ■ ■ ■ • • J------ -
mino samo nenavaden porast 
števila dezerterjev iz partizan
skih enot, prebežhikov in pristop- 
nikov v belogardistične vrste, iti 
sicer v obdobju, ko je celo naj
hujši zaslepljenec dojel, da je 
nemški poraz neizogiben. Razla
ga, pa kateri »izdajalci« niso „n gospodar. Hišo mu je^menda 
prenesli težav partizanskega ži- dodelil nadrejeni že pred tedni 
vljenja m so raje izbrali toploto ko so s Križne gore gledali v do-

ta, a bi bil kaj lahko drama. Brž 
po vkorakanju partizanov v me
sto se je v hišo pokojnega parti
zanskega zdravnika, enega od 
50 loških talcev, prišopiril mlad 
borec z brzostrelko v roki. Dejal 
je, naj se vsa družina nemudo
ma izseli, ker da je odslej tukaj

in varnost urejenih postojank 
belčkov, ne zdrži niti pet sekund 
resnega premisleka. »Odpadni
ki« so kvečjemu ubrali taktiko, 
ki je računala, da bodo zavezni
ške vojske tudi brez njihove po
moči porazile Hitlerjev rajh. To
rej se nima smisla izpostavljati, 
saj je pred njimi še obračun s ko
munističnim zlom, ki ga je kot 
nekaj pogubnega, rušilnega sli
kal že bivši kraljevi režim.
In zdaj smo pri izjemno kočljivi 
točki obravnavane problematike. 
Sto in sto individualnih izpovedi 
pripadnikov zmagovalnega in 
kompromitiranega tabora na
mreč nazorno priča, kako vpraš
ljive so kategorične okvalifikaci-

lino in ugotavljali, kaj je komu v 
Loki všeč. Doktorjeva vdova je v 
navalu ogorčenja zavpila, naj jo 
ali ubije ali pa se pri priči pobe-

Moralno, emocionalno in nazor
sko katarzo, ki je običajno napo
čila v trenutkih, ko so jim pasjo 
zvestobo poplačali z institucio
nalizirano krutostjo, bržkone 
najlepše opisuje avtor knjige Ar
hipelag Goli Janez Jezeršek — 
Sokol. Takole pravi:
»Moje misli so blodile daleč v 
preteklost, ko sem se... ogrel za 
njene ideje (partije — op. A. K.). 
V trenutkih, ko je ista partija ta
ko surovo obračunavala z me
noj, sem se spraševal, kaj me je 
zapeljalo, da se sem navdušil za
njo... Sem res samo zaradi mla
dostne neizkušenosti spregledal, 
da se bije boj za oblast nekate
rih, ne ljudskih množic ali delav
skega razreda ? Sedaj sem okusil 
na lastni koži. kako neusmiljeno 
znajo nastopiti proti vsem, ki so 
jim v napoto ali jih samo ne po
trebujejo več, in kaj vse je mogo
če spraviti pod skupni imenova
lec razrednih sovražnikov in iz
dajalcev ljudstva. Vrnilo se je 
odrešujoče občutje osvobojenega 
vernika in z njim trpkost spozna
nja. ki je prišlo prepozno.«
Je treba še kaj dodati? Ne do
mobranski, ne belogardistični in 
ne partizanski pokoli ne gredo v 
najbolj ohlapen kalup pojma 
»pravične kazni«. Masakre so že 
skraja oboji opravljali z zavestjo, 
da počnejo nekaj umazanega, 
nekaj skrajno nečloveškega, dru
gače ne bi izbirali skritih kotič
kov, vrtač, jas, kraškili jam in 
gozdov, proč od naselbin. Zakaj 
niso inscenirali sodnih spekta
klov in se odločali za javne ekse
kucije, če je vsak ubiti res Zaslu
žil smrt v slogu živinčeta ? Zakaj 
šakalska potuhnjenost? Mar ne 
bi javne usmrtitve vsaj formalno 
(»Dragi moji. vojna je vojna!«) 
izzvenele v zastrašujoč opomin 
enim in v pomirjujoče zadošče
nje drugim, kajti vedno se najde 
dovolj kreatur, ki ploskajo, ko 
teče (tuja) kri?
Toda ne: s potihoma danim bož-

re. Togotno ga je pahnila čez jim blagoslovom ali z diskretnim 
prag — Jn presunjeni osvobodi- žegnom partije v imenu naroda

teraturi, v modrovanju preživelih je nekoga s kvizlingon, grobar- 
in v neštetih retoričnih eskapa- jem lastnega naroda, kolabora-
dah častnih govornikov na pro
slavah, pripravljenih po že ogu
ljenem. vedno enakem vzorcu. 
Drugače medsebojnemu zmerja
nju ni videti konca, kot ni moč 
pričakovati racionalnega premir
ja nad grobovi, v katerih počiva-

cionistom, zločincem... Oportu
nistično. nečastno paktiranje be
logardistov z Nemci je nemara 
mogoče označiti kot strahopet
nost in modrost hkrati, a kakor
koli obrnete, je naziv »hlapci 
okupatorja« še vedno najbolj

telj se ni prikazal nikoli več.
Na ohranjanje vsaj minimuma 
razsodnosti in humanosti so ko
misarji — ideologi v revolucio
narni ihti očitno popolnoma po
zabili. ko. so vodili partizane 
končni zmagi naproti. Kajpak to 
ni bi! posebno prikladen čas za 
demonstracijo rahločutnosti, a 
brezumje se je vendarle pretira
no razbohotilo. Obstoj komuni
stičnih fanatikov je leta 1948, v 
času Informbiroja, mladi državi 
le škodil in ne koristil, kot trdi 
Cveto Kobal. Peljal je v nebrzda
ne čistke znotraj njihovih vrst.

je posel tekel na samem, v izved
bi varuhov kdo ve kakšnih višjih 
interesov.
Franc Šaleški — Finžgar je v 
navalu odkritosrčne jasnovidno
sti in pod vtisom kolektivne blaz
nosti izrekel znano ugotovitev: 
»Beli so naša sramota, rdeči so 
naša nesreča.'« Sramoto smo po- 
čedili, nesreča je prerasla v si
stem, ki se ga mukoma otepamo 
šele danes. Koristnih naukov pa 
iz črno-belih in belo-črnili razlag 
ne bomo potegnili.

Ana Komatar 
Škofja Loka

jo bodisi zločinci, krvniki, sadisti pravšnji. Toda kam uvrstiti ob
iti izdajalci, bodisi heroji, nedol- našanje partizanov, ki so sredi

Če imaš domovino rad, 
jo boš branil, ne pa izdal

žne žrtve obračunov, nič krivi ci
vilisti in izigrani patrioti — pač 
odvisno od tega, koga poslušate. 
In zdaj k vedno znova pogrevani 
kategorični trditvi, da je bil na
rodnoosvobodilni boj izključno 
boj proti tujim zavojevalcem, za 
svobodo slovanskega naroda. Če 
smo bolj natančni, je bila NOB 
sprva res samo to, kasneje je bi
la tudi to, nazadnje pa je bila to 
samo še deloma. Jasne, ločnice 
med posameznimi etapami je 
težko potegniti, vendar sovpada
jo s postopnim naraščanjem vpli
va komunistične partije v OF in 
v partijskih enotah. Nepolitični 
(ali bolje: nadpolitični) nagibi 
borcev so jasno prevladovali v 
zgodnji fazi oboroženega odpora 
in niso potiskali v ospredje sve
tovnonazorskih razlik med ljud
mi, ki jih je družilo domoljubje, 
stiska in ogorčenje nad okupa
torji. Kasneje je partija že zara
di svojih organizacijsko-strate-

slovenske dežele vzklikali Stali
novo ime? Je res nemogoče razu
meti. da je iskrene narodnjake 
in celo aktivne udeležence NOB, 
ki niso podlegli agresivni indok
trinaciji, zmrazilo, ko so rta pro
slavi ali med pohodom kolon po 
osvobojenem ozemlju zaslišali 
pesem »Slovenija junaška, sov
jetska (namesto svobodna) bo
deš ti!« ? V Črnomlju se je že po
kojni pregnanec-povratnik iz Sr
bije, zgroženo vprašal, ali nema
ra nalašč silimo z dežja pod kap. 
Skoraj bi ga ustrelili, ko je dejal, 
da še Nemcev niso nagnali, pa 
že kličemo nase ruskega vraga, 
in da je nekatere najbrž pamet 
zapustila.
Nikoli ne bo mogoče ugotoviti, 
koliko »odpadnikov« je proiz
vedlo prav brezobzirno vnašanje 
komponent revolucije, boljševiz
ma in razrednega sortiranja lju
di v narodnoosvobodilni boj, ko
liko smrti je povzročil potencira-

Zakaj Cveto Kobal ne prizna, 
da Ivo Žajdela piše o dogodkih 
po 9. maju in ne pred lem datu
mom. Navaja svoje zgodbe, ki 
smo jih poslušali do prihoda Ja
neza Janše in sodelavcev na 
uredništvo MLADINE, ki so pr
vič upali zapisati, da živimo v 
partijski državi s partijsko voj
sko s partijsko milico, sodišči, 
občinskimi upravami, kar sem 
sam najbolj občutil prav v Škofji 
Loki.
Takih pripovedovanj sem sit, ker 
je iz tega nastalo sedanje stanje, 
ko delamo za manjše plače kot 

, črnci. Ali se lega zaveda Cveto 
Kobal in njegov nekdanji pred
sednik Bogo Gorjan, kije ob ne
ki priložnosti javno dejal, da 
smo jih še premalo pdbili. Ali se 
tega zaveda Anton Tuš poveljnik 
vojnega letalstva, ki zagovarja 
gradnjo letala, dvakrat hitrejše
ga od zvoka, v naših pogojih.

Vprašujem Antona Tuša, ali bo 
letalo uporabljeno za pobijanje 
upornih Albancev in upornih 
Slovencev, za kaj drugega ga ne 
morejo rabiti.
Cvetu Kobalu pa pravim, daje 
današnji čas prišel vsaj 20 let 
prepozno, ker bi se vse lahko 
zgodilo že za časa predsednika 
Staneta Kavčiča, edinega za- 
služnegcr Slovenca - politika po 
letu 45. Pa se je prav njegova 
partija potrudila, da nas ni zape
ljal v Evropo, kamor danes tako 
tiščimo.
Glede propada slovenskega na
roda pa samo toliko. Od velike
ga človeka sem slišal misel, da 
nas niso uničili ne Turki ne 
Nemci, komunisti nas pa bodo. 
Toda jaz ne pravim komunisti, 
ker do sedaj nisem spoznal no
benega, poznam le partijce.

P. Kušar
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Razlike v cenah vrtcev

^/EKONOMgfljNn^ČE^

Najdražji v Škofji Loki,
• • v'* n/l v' e vnajcenejsi v Tržiču

Škofja Loka, Tržič, 6. februarja - Oskrbnine v gorenjskih vrtcih nimajo nobenega skupnega imenovalca, 
sicer sc od Škofje Loke do Jesenic ne bi toliko razlikovale.

Najvišja cena, ki so jo za vr
tec plačali starši v Škofji Loki, 
je januarja znašala 717,30 di-

kilometrih razdalje razlikujejo 
za dobro tretjino ali več, si je 
težko pojasniti.

vrste stroškov. Tako je v veliki 
meri odvisna od standarda 
vzgojnovarstvene organizacije.

logopeda, prav tako. Kjer so 
zgradili pritlične montažne vrt
ce, jim obilo denarja požre 
ogrevanje. Razlike nastajajo 
zaradi raznolikih materialnih 
stroškov, različnih osebnih do
hodkov in obveznosti, ki jih 
ustanove plačujejo iz dohodka. 
Sicer pa so nam v Tržiču pove
dali tudi o razkoraku med real
no in ekonomsko (pravzaprav 
dogovorjeno) ceno vrtca, kar 
med letom sicer skrije subven-

V škofjeloških vrtcih so nekoč za otrokovo odsotnost od mese
čne oskrbnine odštevali en sam odstotek. Pri današnji ceni bi 
za dan odsotnosti to zneslo 7 dinarjev, za ves mesec odsotnosti 
komaj desetino oskrbine. Od lanske jeseni pa za odsotnost od
bijajo tolikšen znesek, kolikor jih stanejo živila. Za januar je 
to II dinarjev. Če bi otrok ves mesec manjkal v vrtcu, bi star
šem za januar odšteli 242 dinarjev od oskrbnine, kar pomeni 
tretjino najvišje in kar polovico najnižje oskrbnine.
V škofjeloških vrtcih pa so vpeljali še eno ugodnost za starše. 
Če vzamejo otroke iz vrtca, medtem ko so matere na porodni
škem dopustu, plačujejo (po januarski ceni) le 110 dinarjev 
mesečno.

V Škofji Loki pravijo, da le 10 do 15 odstotkov staršev plačuje 
najnižjo oskrbnino v vrtcih, polno ceno pa nekaj več. Kakor 
ocenjujejo v Tržiču, slednjo plačuje kaka tretjina staršev. Sicer 
pa se ta razmerja neprestano spreminjajo. Trenutno je namreč 
merilo za cenzus osebni dohodek iz leta 1988, šele po prvem 
maju bodo odločali lanski dohodki.

Kjer imajo jaslične, razvojne in 
popoldanske oddelke, je poslo
vanje vrtca seveda dražje. Kjer 
imajo na voljo kopico strokov
nega kadra, od psihologa do

cija otroškega varstva. Ta razli
ka je pri njih denimo novem
bra znašala okroglih sto odsto
tkov.

D. Z. Žlebir
narja, najnižja 418, v Tržiču pa 
najvišja 424,80 dinarja, najniž
ja pa 234,40 dinarja. Ce bi obe
ma postavili ob bok še oskrbni
no iz kakega ljubljanskega vrt
ca, ki so se po novem letu odlo
čili podražiti za 120 odstotkov 
in tako dosegli štirimestno šte
vilo. bi bila slika še popolnejša. 
Drobne razlike v ceni vrtca po 
Sloveniji bi bile še nekako ja
sne, da pa se na pičlih 20 ali 30

Tega nam za trdno niso ve
deli pojasniti niti v Škofji Loki, 
kjer imajo na Gorenjskem naj
dražjo oskrbnino, niti v Tržiču 
kjer se lahko pohvalijo z naj
nižjo ceno. Glavno krivdo za 
razliko pripisujejo dejstvu, da 
ni prave metodologije za izra
čun enotne cene, zato jo pač p0 
organih otroškega varstva v ob
činah različno oblikujejo. Na 
ceno pa kajpada vplivajo vse

PO ČEM 
OBRESTUJEJO
NAŠE PRIHRANKE...

Odkar nam je Markovič ponudil konvertibilne dinarje, se nam 
spet vrača nekdanja dinarska varčnost. Svoj kapital imamo mož
nost nalagati v različne konkurenčne banke, potem pa se odloči
mo za tisto, ki nam ga ugodneje obrestuje ali nam nudi razumne 
kreditne pogoje.

Ljubljanska banka hranilne vloge na vpogled obrestuje po 
8 odstotni obrestni meri, pri vezavi na 3 mesece nudi 11 odsto
tkov, na eno leto 14, na dve leti 16, na tri leta 18 odstotkov.

Abanka ima za vloge na vpogled 6,5 odstotne (od 1. mar
ca naprej bo obrestovala po 9 odstotkov) obresti, za 3 mese
ce 11 (po 1. marcu 13 odstotkov), za eno leto 14 osto- 
tkov (po 1. marcu 15).

Beograjska banka pa se je pri vlogah na vpogled odločila 
za 10 odstotno obrestno mero, do treh mesecev za 13, pol leta 
za 14, do enega leta 15 odstotkov.

Tudi interne banke so svojim delavcem (druge pa ne samo 
delavcev) ponudile ugodne varčevalne pogoje. KZK v Kranju v 
svoji banki delavcem in kooperantom obrestuje vloge po 12 od
stotkov Merkur ima 20-odstotne letne obresti s kvartalnim 
pripisom. Alpina je januarja obrestovala po 12 odstotni letni 
obrestni meri, februarja bo po 24 odstotni. Elan, ki sprejema tudi 
denar drugih varčevalcev, ne le svojih delavcev, ima 20 odstotne 
obresti, za vsakih 1.500 dinarjev pa prizna še odstotek več. V 
Mercatorjevi interni banki obrestujejo po 15 odstotkov, kar 
velja le za njihove delavce, medtem ko se vsi ostali lahko vključijo 
v Mercator klub, kjer nudijo vrednostne bone kot plačilno sred
stvo, varčevalcem pa obrestujejo vloge prav toliko kot svojim de
lavcem in upokojencem v interni banki. -

VZGOJNO IZOBRAŽEVALNI ZAVOD JESENICE - 
TOZD
DELAVSKA UNIVERZA "VIKTOR STRAŽIŠAR” 
JESENICE
64270 JESENICE - TRG TONETA ČUFARJA 1
Delavska univerza Viktor Stražišar Jesenice razpisuje na
slednje oblike izobraževanja:
1. USO program izobraževanja za delo v skladiščih (II. stop-

2. program izobraževanja za bolničarja (prilagojeni program 
za odrasle in zaposlene)
3. program izpopolnjevanja za natakarskega pomočnika (II- 
stopnja)
4. osnovna šola za odrasle od 1. do 8. razreda
5. nadaljevalni program trgovinski poslovodja (po dokonča
ni šoli trgovinske dejavnosti in delovnih izkušnjah)
6. program izobraževanja za poklic turistični tehnik (po do
končani IV. ali V. stopnji)
7. program usposabljanja za naziv mednarodni špediter
8. jezikovne tečaje nemškega in angleškega jezika (1. - 2. 
stopnje)
9. enotedenski tečaj za voditelje čolnov
10. vodenje poslovnih knjig za obrtnike (mala obrt in o no
vih prepisih o amortizaciji in davčni prijavi
11. peka kruha
12. cvrtje krofov
13. modno šivanje - za ženske in otroške obleke
14. strojepisni tečaj
15. tipkanje in urejanje besedila na računalniku (15 - 20 ur)
16. bio vrt in bio prehrana
Prijavite se osebno ali po telefonu 81-072.

V uredništvu časopisa

©MMSKMMESGLAS
iščemo

TEHNIČNEGA UREDNIKA
Če imate višjo grafično šolo ali srednjo šolo za 

oblikovanje — grafična smer, 
smisel za vodenje dela in delo v skupini, 
smisel za obliko časopisa, 
ste natančni in

ste pripravljeni delati po urniku, ki ga zahteva 
izdelava časopisa, se osebno oglasite v 

uredništvu Gorenjskega glasa, Moše Pijadeja 1 
v Kranju, da vas bomo spoznali in da se bomo 

pogovorili o delu.
Potrebujemo vas takoj!

Poskusno delo bomo določili skladno z zakonom

Nova stanovanjska 
zadruga v Kranju

Kranj, februarja - Občinski izvršni svet je prejšnji teden potrdil 
sporazum in statut o ustanovitvi stanovanjske zadruge Stik v Kranju. 
Tako bodo zdaj zasebni graditelji v kranjski občini imeli na izbiro dve 
stanovanjski zadrugi, ki jim bosta lahko pomagali pri gradnji.

Do pobude za ustanovitev nove stanovanjske zadruge je 
Prišlo konec minulega leta, ko je skupina štiridesetih ljudi iz Kra
nja sprejela samoupravni sporazum o ustanovitvi stanovanjske 
zadruge. Prostore bo imela v Struževem, kjer ima podjetje Grad
nje, ki se je letos reorganiziralo iz nekdanjega Tozda Gradnje in 
Podjetja KOGP Kranj, del svoje dejavnosti. V Struževem imajo 
namreč gramoznico, betonarno, kamnoseštvo in strojni park ter 
tudi dvorano, v kateri nameravajo urediti prodajalno za člane za
druge. Sicer pa naj bi novo podjetje za stanovanjsko zadrugo 
opravljalo tudi finančno-računovodska dela ter gradbeni nadzor.

V novi zadrugi Stik naj bi članom nudili vse od strokovnih 
nasvetov, izračunov in načrtov za zidavo do gradbenih storitev in 
organizacije obrtnih in inštalacijskih del. Sicer pa je eden od ra
zlogov za ustanovitev nove zadruge menda ta, ker je investicij v 
zadnjem času vse manj, v novoustanovljenem podjetju Gradnje 
Pa so se odločili, da več pozornosti namenijo zasebnim gradite
ljem in sodelovanju z njimi. Prek zadruge bi zdaj podjetje Grad
nje nudilo zasebnim graditeljem enake storitve in material, kot že 
doslej prek drugih stanovanjskih zadrug.

Izvršni svet pri izdajanju soglasja oziroma potrditvi samou
pravnega sporazuma in statuta ni imel posebnih pomislekov. Iz
hajal je iz načelnega stališča, da je konkurenca praviloma kori
stna. Kako bo to v konkretnem primeru, pa se bo nenazadnje 
tudi pokazalo. Ali bodo imeli od tega korist graditelji, ali gre le 
za razmišljanje in predstave, da bi nekdo na ta razmeroma lahek 
način rad zaslužil.

A. Ž.

Planinski dom Zgoška ravan organizira

PUSTOVANJE
v soboto, 24. 2. 1990. 
Postreženi boste z lovskimi 
specialitetami. Maske so 
zaželene, najboljše bodo tudi 
nagrajene.

VABUENI!
(Obvezne rezervacije po 
telefonu 064-27-905)
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ČRNA BORZA
država devize dinarji preplačilo

Avstrija
ZRN
Švica
ZDA

100 ATS
100 DEM
100 CHF

1 USD

100,00
700.00
785.00
ni ponudbe

0 % do 0,5 % 
0%
0%

Tudi v zadnjem času se razmere niso spremenile. Ni niti 
povpraševanja, niti ponudbe. Tu in tari) se pojavi nekaj sto 
mark, več pa ne. Zatišje na črnoborzijanskem trgu se torej na
daljuje. Kako dolgo še, je težko napovedati, poznavalci pa na
povedujejo nekaj več povpraševanja v teh in prihodnjih dneh, 
ko bodo morda tu in tam skozi kakšno luknjo izplačati kakšen 
dodaten denar pri plačah.

Na svetovnih denarnih trgih pa slej ko prej zahodnonem- 
ška marka. Skupaj z angleškim funtom sta se okrepila v začetku 
prejšnjega tedna, ko so iz Moskve, kjer je bil partijski plenum, 
začele prihajati prve novice o pomembnih spremembah v partiji 
in družbi. Od tega si največ lahko obeta prav zahodnonemško 
gospodarstvo zaradi večjih naložb v Sovjetsko zvezo, s tem pa 
bo dobila tudi zahodnonemška industrija nov zamah. Da je res 
tako, dokazuje tudi takojšen dvig akcij zahodnonemških podje
tij na frankfurski borzi za 1,8 odstotka. Vrednost tako imenova
nega daxindeksa 30 vodilnih akcij na borzi je namreč poskočila 
na rekordnih 1944 točk.

V domačih črnoborzijanskih logih pa je tako, kot kaže pre
glednica.

KOLIKO VELJAJO DEVIZE?
Država Velja za Srednji tečaj

Avstrija 100 99,3327
ZR Nemčija 100 700,0000
Italija 100 0,9417
Švica 100 784,0659
ZDA 100 11,6865

LE RAZPRODAJE 
SO PRISTRIGLE 
CENE
V gorenjskih konfekcijskih prodajalnah smo te dni povprašali, 
ali že imajo kaj izkušenj s pocenitvami, vendar so slednje bolj 
izjema kot pravilo. Če ne bi bilo januarskih in februarskih se
zonskih znižanj, nam trgovci ne bi imeli veliko povedati.

Na konfekcijskem oddelku Kokre v Globusu še ni bilo po
dražitev, pocenitev pa prav tako ne, razen seveda 30odstotnega 
znižanja cen sezonske konfekcije Nekatere modele, po katerih 
kljub razprodajnim cenam ni bilo dovolj povpraševanja, so še en
krat pocenik,-spet za 30 odstotkov, tako- da Jih Je bilo mogoče do
biti za 60 odstotkov manj kot sicer. Sicer pa se v Globusu žensko 
obleko dobi že za 749 dinarjev, najdražja pa velja 2060 dinar
jev. Plašče cenijo od 853 do 2972 dinarjev, kostime pa od 
943 do 2916 dinarjev. Najvišje cene so Murine, toda v Globu
su poudarjajo, da so tudi modeli čisto sveži, današnji.

V škofjeloški Nami pa so zimske razprodaje v glavnem že 
mimo, cene pa so spustili od 30 do 40 odstotkov, zlasti ženski 
konfekciji, medtem ko otroški za 20 odstotkov. Od 20 do 30 od
stotkov so po 10. februarju znižali tudi cene bund, pač odvisno od 
proizvajalca. Jutranka jih je pocenila za 20, Kors in Univerzale pa 
30 odstotkov. V Nami smo slišali tudi za pocenitev. Prihaja iz do
mače tovarne, Odeje, ki je znižala cene odej in pregrinjal. Slednje 
je denimo pocenila s 1.066 na 868 dinarjev. In še cene neka
terih izdelkov: letne plašče prodajajo od 1.452 do 2.889 dinar
jev, kostime od 756 do 2.406 dinarjev, ženske jakne pa od 
397 do 1.015 dinarjev.

O 30 odstotnem znižanju cen januarja in februarja smo slišali 
tudi v jeseniški konfekcijski prodajalni Zarja Novost, o ostalih 
pocenitvah pa ne. Resda tudi takšnih podražitev kot lani, ko so jih 
spreminjali vštric z inflacijo, letos ni. Draži se zlasti tisto, ki kot 
najnovejše prihaja v trgovino. Sicer pa v novosti kostime prodajajo 
po povprečni ceni 1.700 dinarjev. Poudarjajo, da so cene še 
stare. Cene plaščev, od 1.400 do 2.600 dinarjev, pa so že no
ve.

D. Z. Žlebir

/O____  ljubljanska banka
Obrestne mere 
za devizne vloge občanov

Obrestna mera za vloge

Vrsta 
in oznaka 
valuta

vpogled
vezane vezane! vezane
nad 12 nad 24 nad 36

mesecev mesecev mesecev

vezane 
nad 60

-------- ------------

Avstrijski ii*nQ (ATS) 3,00% 3,50 % 3,75% 4,00% 5,00%

Francoski Irank (FRF) 7,50% 9,50 % , 10,00% 10,50% 11,50 %

italijanska *'• (|TU 2,65% 4,85 % 5,35 % ' 5,85 % 6,85 %

Nemška marka (DEM) 3,00%
: " i ' —

3,88% 4,10 % 4,55% 5,50%

Svicartkifrank (CHF)
r"

3,75% 5,75% 6,25 % 6,75% 7,75 %

Švedska krona (SEK) | 2,00%! 10,50% 11,00% 11.50% 12,50 %

Danska krona (DKK) 2,00%
:

10,50%; ii,oo%| 11«50% 12,50%

Angleški luni (G8P) 6,00% 8,00 % 8,50 % 9,00 % 10,00».

Kanadski doti- (CAD) 9,00%

6,85 %

11,00% 10,75%! 10,50% 10,25%

Ameriški dolar (USD) 7.25 % | 7,25%; 7,35% 7,50 %

Avstralski dolar (AUDI 9,00 % 15,50%' 13,90 % 13,40% 13,50% !
--------------i

Ostale valute 2.00% 3,50% j 3.75% 4,00% 5.00 % ;

Velja od ). januarja 1990
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Pred svetovnim prvenstvom v biatlonu Razburljiva hokejska predstava na Jesenicah

Ponovitev uspeha iz Bistrice
Ljubljana, 12. februarja - V prostorih Slovenijalesa, ki je eden 
od pokroviteljev naše biatlonske reprezentance, so se pred odho
dom na letošnje svetovno prvenstvo v biatlonu, ki bo od 19. do 25. 
februarja v Minsku v Belorusiji, na tiskovni konferenci predsta
vili jugoslovanski reprezentantje. To so Jure Velepec, Sašo Gra- 
if, Boštjan Lekan, Roman Klinc in Janez Ožbolt (mladinec). Z 
njimi je odšel vodja odprave Drago Polič, strelski trener Edo Ko
si, trener in tehnični vodja Janez Vodičar pa se jim bo priključil v 
Borovcu, v Bolgariji, kamor gredo na tridnevni trening.

Zakaj na trening v Borovec? V Borovcu imajo dovolj sne
ga in dobro pripravljene proge za tridnevni trening pred odho
dom na svetovno prvenstvo.

Na tiskovni konferenci v ponedeljek dopoldne je bila iz
rečena pohvala jugoslovanskim biatloncem za lanske in letoš
nje uspehe na svetovnem prvenstvu in v svetovnem pokalu. Ja-' 
nez Vodičar je v uvodu dejal, da so lanski uspehi na svetov
nem prvenstvu v Bistrici (avstrijska Koroška) prišli eno leto 
prezgodaj. A vseeno lahko računamo, da bi lahko v Minsku 
dosegli enake uspehe kot lani v Bistrici. Generalni sekretar SZ 
Jugoslavijein SZ Slovenije Janez Bukovnik pa je dodal, da so ti 
rezultati in uspehi plod trdega in poštenega dela s tekmovalci v 
biatlonu. "Imamo dobro sodelovanje z JLA, milico in nekaj biat
lonci, sredstva za svojo dejavnost in tekmovanje ter treninge do
bijo tudi pri karticah Podarim - dobim.”

Sicer itsi računajo, da bi se eden od peterice lahko uvrstil 
do petnajstega mesta, eden do dvajsetega in eden od petind
vajsetega do tridesetega. Štafeta naj bi prišla do desetega me
sta, ekipa pa do dvanajstega. Take so realne ocene govornikov 
na tiskovni konferenci. Da so šli na tridnevne priprave v Boro
vec, pa je razlog v pomanjkanju snega v Minsku. Na progi 
imajo pripravljene deponije snega, ki ga bodo raztrosili dan 
pred uradnim treningom. 20. februar je prvi tekmovalni dan, 
tedaj bo tek na 20 km za posameznike, 22. februarja je tekmo
valni dan za posameznike na 10 km, 24. februarja je tek štafet 
in 25. februarja tek ekip.

• Jure Velepec, študent in kapetan ekipe: "Prepričan sem, 
da bom pravo formo ujel v Minsku."

• Sašo Graif: "Moja forma se že kaže po nekaterih uspe
hih v letošnji tekmovalni sezoni v svetovnem pokalu. Le stre
ljanje s stoje mi še ne gre tako dobro kot v ležečem položaju. 
To bo potrebno še izboljšati."

• Boštjan Lekan, elektromonter v IMP: "Rad bi se za
hvalil svoji delovni organizaciji za vso pomoči in za treninge. 
Napredoval sem v teku in upam, da se bom na SP dobro uvr
stili."

• Roman Klinc, študent: "To je moja prva sezona med bi
atlonci. Prej sem bil smučarski tekač. Pri streljanju še vedno 
preveč niham.”

• Janez Ožbolt, študent in še mladinec: "Člansko prven
stvo naj bi mi prineslo rutino za moj nastop na mladinskem 
svetovnem prvenstvu. V teku napredujem, le v streljanju mi še 
ne gre tako, kot bi moralo.”

D. Humor
Podreški kegljači imajo kup načrtov

Najprej pomladiti klub
Podreča, februarja - Morda smo o fantih Kegljaškega kluba Si
mon Jenko Podreča včasih večkrat slišali, kajti bila so leta, ko 
so bili kar več let zapovrstjo državni in republiški mladinski 
prvaki v kegljanju. O tem priča tudi polna vitrina pokalov v bi
feju Ranča pri Veri pred vrati kegljišča. Vendar tudi danes, ko 
ti prvaki niso več mladinci, ne držijo križem rok. Poleg redne 
vadbe in tekmovanj v gorenjski ligi kot dobri gospodarji ureja
jo svoje kegljišče; lani so prizidali klubsko sobo, kjer bodo 
imeli garderobe in prostor za druženje. Prva naloga vodstva pa 
je pridobiti podmladek za ta lepi šport.

Dve leti je že tega, kar so se podreški kegljači lotili ureja
nja svojega kegljišča in tik pred koncem lanskega leta so kon
čali z gradnjo garderobnih prostorov. Zdaj manjka le še notra
nja oprema, omare, mize, stoli, kakšna trim orodja za trening 
kegljačev in podobno. Veliko so naredili sami, preko 500 udar
niških ur, pripoveduje dr. Igor Kocijančič, ki že poldrugo leto 

vodi klub. Največ jih j d" naredil tajnik 
kluba Vinko Juvančič, domačin s Po- 
dreče. Finančno so jim pomagali pri 
ZTKO v Kranju, pa tudi delovne or
ganizacije, kot Kemofarmacija Lju
bljana in zasebni slaščičar Isak Rama
dani iz Kranja. Trudijo se, da bi bilo 
njihovo dvostezno kegljišče ves čas 

|| uporabno, kajti vzdrževanje je drago, 
imeti pa morajo denar tudi za svoj tre
ning v Škofji Loki in za tekmovanja. 
Še bodo potrebovali denar, kajti od

plačati je treba še nekaj dolgov, ki so nastali pri gradnji. Priča
kujejo, da bodo pri ZTKO Kranj kmalu prišli na vrsto.

Člani Kegljaškega kluba pridno trenirajo. Lani so osvojili 
tretje mesto v gorenjski ligi, trudijo pa se, da bi spet igrali v 
drugi slovenski ligi. Njihov veliki up je Brane Jurkovič s Po- 
dreče, ki je bil lani drugi na gorenjskem prvenstvu posamezni
kov, letos pa je že prvi. Imeti igralca, prvega v regiji, jf ni kar 
tako.

Vzgojiti morajo mlade kadre. Trenutno ni čutiti posebne
ga zanimanja med mladimi, zato jim hočejo posvetiti posebno 
skrb. Kupili so že malo manjše krogle, primerne za mlajše ro
ke, v novem prostoru pa bodo odprli tudi sekcijo šaha. Kegljiš
če je dobro urejeno, odprto pa je kot bife zraven, vsak dan od 
16. do 24. ure, ob ponedeljkih pa je zaprto.

D. Dolenc
Smučarski skoki

V Planici za evropski pokal
Kranj, 14. februarja - Ker na Igmanu in na Vlašiču ni snega 

in tekem smučarskih skakalcev za evropski pokal ni mogoče spe
ljati, je FIS zaupala organizacijo tekem SSK Iskra Delta Triglav 
iz Kranja in organizacijskemu komiteju Planica. Pod pokrovitelj
stvom Metalke iz Ljubljane bosta v soboto in nedeljo ob 11. uri 
tekmi na 90 metrski skakalnici. Nastopilo bo okrog 80 skakalcev 
iz 12 držav.

J. K.

Jeseničani korak pred finalom

Rekli so po tekmi:
JANEZ PETAČ, trener Olimpije:
"Prva tretjina je bila jeseniška, dru
ga pa naša. Tretjo tretjino pa smo 
zgubili zaradi svojih napak. S soje
njem nisem zadovoljen. Sicer se pa 
v petek vidimo v Ljubljani. Naprej 
gre Olimpija."
VACLAV ČERVENV, trener Jese
nic: "Tokrat smo začeli zelo dobro. 
Vodstvo z 2 : 0 nas,je uspavalo in 
Olimpija je to izkoristila. Na koncu 
II. tretjine smo bili v zelo težkem 
položaju, vendar so se v tretji fantje 
zmogli pobrati in zbrati ter zmagati. 
Glede sojenja: preveč se je popuš
čalo na obeh straneh.”
MARJAN KOPITAR, igralec Jese
nic: "Zabil sem en gol in pomagal z 
dvema podajama. Začeli smo v na
šem stilu, odgovorno v obrambi, po
tem pa smo zagrešili nekaj neod
pustljivih napak. Olimpija nas je 
znala kaznovati. Zadnjo tretjino je 
bilo treba začeti znova. Uspeli smo, 

J**' m m pokazali, da smo psihično in fizično 
- boljše pripravljeni. V petek gremo

na zmago. Štiri tekme so dovolj. V 
Ljubljani lažje igramo kot pa do
ma.”

«
m*

Tmm.

Danes v Ljubljano
Danes, 16. februarja, ob 18. uri bo v Ljubljani četrta polfinal
na tekma med Olimpijo in Jesenicami. Če zmagajo Jeseničani, 
bo razmerje v zmagah 3 : 1 za Jesenice in bosta v superfinalu 
igrala Medveščak in Jesenice. Če pa zmagajo Ljubljančani, bo 
razmerje v zmagah 2 : 2 in odločala bo peta tekma v torek, 20. 
februarja, na Jesenicah. Konec tedna bo zanimiv hokejski spo
red tudi na Jesenicah. V nedeljo, 18. februarja, bo na jeseni
škem ledu tekma mladincev Jesenic in Partizana za državnega 
prvaka.

Jesenice, 13. februarja - Prvi finalist jugoslovanskega hokejskega prvenstva je znan. To je Medveščak 
Gortan iz Zagreba, ki je trikrat porazil beograjskega Partizana. V drugem polfinalu med Jesenicami 
in Olimpijo pa še ni nič odločenega. Prvo tekmo so dobili Jeseničani s 5 : 0, drugo Ljubljančani s 3 : 
2, tretjo, ki je bila v torek na Jesenicah, pa domačini s 6 : 3. Jeseničani so tako korak bliže finalu. Ker 
so potrebne tri zmage, jih Jeseničani lahko dosežejo že danes v četrti tekmi z Olimpijo v Ljubljani. 
Pravijo, da jo bodo!

Možnosti so realne, saj so 
boljši od Olimpije, samo takš
nega spodrsljaja si ne smejo 
dovoliti, kot so si ga v torek na 
Jesenicah, ko so po vodstvu 3 : 
0 popustili in dovolili Olimpiji, 
da je do konca druge tretjine 
izenačila in bi se lahko zadnja 
tretjina, če bi recimo Olimpija 
zabila gol in se domačini ne bi 
zbrali, končala drugače. Konec 
dober, vse dobro, pravi prego
vor, vendar se nanj pri športu 
ne gre pretirano zanašati.

Začetek je bil jeseniški, 
oster, hiter in v 7. minuti je Ra-

spet zabil prvi gol, v 8. minuti 
Hafner drugega in v 23. minuti 
Smolej tretjega. Potem so Jese
ničani zastali, slabo in počasi 
so drsali, igrali nepovezano, 
grešili so v obrambi in posledi
ca tega je bilo izenačenje. V 32. 
in 38. minuti je plošček v jese
niško mrežo zabil Gorenc, v 39. 
minuti pa Ladigin. Tretja tretji
na je bila najboljša, hitra, bor
bena in ostra, saj so sodniki 
dopuščali tako igro in vso tek
mo ni bilo niti ene izključitve. 
V 49. minuti je Marjan Kopitar 
zabil četrti, prelomni gol za Je

seničane, potem pa je bilo vse 
odločeno. Ljubljanski vratar 
Bolta je branil odlično, vendar 
so bili Ljubljančani potisnjeni 
v obrambo. V 55. minuti je 
Zvone Šuvak dosegel peti. Ma
gazin pa v 57. minuti še šesti 
gol. Na konci je bilo precej 
vroče, saj bi blizu 5000 gledal
cev kmalu videlo pretep (naj
bolj razborit je bil Ljubljančan 
Ryan), vendar so si na koncu 
igralci le segli v roke, Franci 
Košir pa je na ledu zaigral Pre
lepo Gorenjsko.

Vroča kri po tekmi. Jeseničan 
Pajič in Ljubljančan Ryan, ki se 
nikakor ni mogel sprijazniti s 
porazom.

Pred ljubljanskimi vrati. Vratar Bolta (na tleh) je preprečil hujši 
poraz. S številko 14 Jeseničan Kopitar.

J. Košnjek, slike F. Perdan

Vabila, obvestila
Kegljaški spored - Jutri se bo nadaljevalo tekmovanje v 

slovenskih kegljaških ligah. V moški ligi bo kranjski Triglav 
igral v gosteh pri Brestu, v ženski ligi pa bodo Kranjčanke 
gostovale v Izoli. Kegljači Triglava so pred tem kolom sed
mi, kegljačice pa druge za Konstruktorjem.

Košarkarski spored - V moški košarkarski ligi bo kranj
ski Triglav jutri, 17. februarja, ob 19. uri igral v dvorani na 
Planini z Mineral Slovanom, ki je drugi na lestvici, Triglav 
pa je četrti, košarkarice Kranja pa bodo v ženski ligi jutri ob 
17. uri na Planini igrale s Cometom. Kranjčanke so tretje, 
Comet pa peti. V Škofji Loki bo derbi med vodilno Mavrico 
Ilirijo in Odejo Marmorjem, ki je druga na lestvici, Jeseni
čanke pa igrajo doma s Šentvidom.

Na Bledu gorenjski hokejski derbi -V1.B zvezni hokej
ski ligi bo jutri na Bledu gorenjski derbi med Bledom in Tri
glavom iz Kranja. Na Jesenicah pa bodo domačini igrali s 
Slavijo. Bled sedaj vodi, saj ima 17 odigranih tekem in 26 
točk, Triglav pa je peti z 18 točkami, vendar ima odigranih 
samo 12 tekem. Jeseničani pa so drugi s 24 točkami, vendar 
imajo odigranih samo 14 tekem. Tekma na Bledu bo ob 19. 
uri.

Odbojkarski spored - V 1. slovenski moški odbojkarski 
ligi bo Bled jutri gostoval v Ljutomeru. Bled je pred tem ko
lom tretji. V I. ženski ligi pa bo kranjski Triglav igral v telo
vadnici na gimnaziji v Kranju s Celjem, ki je drugo na lestvi
ci, Triglav pa je predzadnji. V drugih slovenskih ligah pa vsa 
gorenjska moštva gostujejo.

Smučarski skoki

Bine Norčič gorenjski prvak
Kranj - V smučarskem skakalnem centru na Gorenji Savi je 

bilo v nedeljo, 10. februarja, letošnje prvenstvo Gorenjske v sko
kih za pionirje do 9 let. Kljub pomanjkanju snega so uspeli orga
nizatorji zelo dobro izvesti tekmovanje majmlajših gorenjskih 
skakalcev na 12-m skakalnici. V dokaj izenačenem tekmovanju 
najboljših tekmovalcev je zmagal Kranjčan Bine Norčič, sin zna
nega bivšega reprezentanta in sedaj zveznega trenerja Bogdana 
Norčiča. Za slabi dve točki je za njim zaostal Tilen Mandeljc iz 
Žirovnice.

Rezultati - 1. Norčič (ID Triglav) 183,3 (11,50, 11,75), 2. 
Mandeljc (Žirovnica) 181,4 (11,50, 11,50), 3. Romih (Tržič) 168,3 
(11,25, 10,75), 4. Mohorič (ID Triglav) 168,2 (11.00, 11.25), 5 Ja
kopin (ID Triglav) 164,5 (10.50, 9.75), 6. Jezeršek (ID Triglav), 7. 
Sire (Tržič), 8. Kobal (ID Triglav), 9. Majstorovič (Tržič), 10. Po
gačar (Žirovnica).

J. Javornik

Smučarski teki

Mladinci in mladinke za 
državne naslove

Bohinj, 14. februarja - Športno društvo Kokrica je v soboto 
in nedeljo na tekaški smučini na Zadnjem Voglu vzorno organizi
ralo letošnje državno prvenstvo v smučarskih tekih.za starejše in 
mlajše mladince ter za obe kategoriji mladink. Na res dobro pri
pravljeni smučini je nastopilo okoli sto tekmovalcev in tekmo
valk iz Hrvatske, BIH in Slovenije. Največ uspeha so imeli mladi 
tekači ŠD Bohinj, Gorje in Kokrice. Vsi naslovi in najboljša me
sta so odšli v te klube.

Rezultati - st. in ml. mladinke 5 km - I. L. Cerkovnik (Bo
hinj) 19,34, 2. Seljak (Kokrica) 20,01, 3. Larisi (Gorje) 20,06, 4. 
Fečur (Logatec) 20,015, 5. Žunkovič (Kranjska gora) 20,18, 6. 
Dolenc (Logatec) 20,25; st. mladinci 10 km - 1. Globočnik (Ko
krica) 24,14, 2. J. Pokljukar 24,30, 3. Žemva (oba Gorje) 24,31,4. 
Dolenc (Brdo) 24,37, 5. Larisi (Gorje) 24,40, 6. Mali (Kokrica) 
25,29, ml. mladinci 10 km - I. Mali (Kokrica) 25,25, 2. Bašelj 
(Kranjska gora) 26,25, 3. Rački (Delnice) 26,56, 4. Pintar 27,14, 5. 
Jevšenak (oba Unior Olimpija) 27,25, 6. Zelene (Logatec 27,41);

štafete - st. mladinke 3x5 km - I. Logatec (Dolenc, Ambro
žič, Fečur) 59,06, 2. Kokrica (Zevnik, Markič, Seljak) 1:00,38, 3. 
Bohinj (Repinc, L. Cerkovnik, S. Cerkovnik) 1:01,10; ml. mladin
ke - I. Kokrica (Zevnik, Markič, Seljak) 1:00,38, 2. Triglav (Mo
horič, Vozel, Hafnar) 1:02,85, 3. Logatec (Jerina, Zelene, Rup
nik) 1:06,04; ml. mladinci - 1. Kokrica (Brezar, Tišler, Mali) 
52,13, 2. Kranjska gora (Bašelj, Košir, Lah) 53,17, 3. Bled-Zasip 
(Grgurič, Petkoš, Marič) 53,12; st. mladinci 4 x 10 km - I. Gorje 
(M. Pokljukar, Larisi, Žemva) 1:15,54, 2. Brdo (Ingolič, Završki, 
Dolenc) 1:18,17, 3. RateČe-Planica (Vidovič, Trstenjak, Mezek)
1:18’47 D. Humer

Vaterpolo

Triglav tokrat z Jadranom iz Splita
Kranj, 14. februarja - Vaterpolisti Triglava iz Kranja 

ostajajo tudi po 10. kolu še brez točke. Nekajkrat so bili na 
pragu zmage ali vsaj neodločenega izida, vendar jim je ved
no zmanjkalo moči. V zadnjem kolu so v Kotorju celo po
vedli s 5 : 3, pa niso zdržali. Vedno pogostejša so vprašanja, 
ali bo Kranjčanom sploh uspelo osvojiti točko v ligi.

Nova priložnost se ponuja jutri, 17. februarja, ko bo 
kranjski Triglav ob 19.30 igral v ljubljanskem bazenu Tivoli 
z Jadranom Koteksom iz Splita. Jadran je bil v zadnjem ko
lu poražen v splitskem mestnem derbiju s Poškom in je z II 
točkami v sredini lestvice. Upajmo, da se bo vsaj tokrat za 
Triglav dobro izšlo.


